
marzec-kwiecień

1

,

ZEBRANIE OSIEDLOWE: 
TAM TRZEBA BYĆ
   Zebrania osiedlowe w tym roku odbędą się 
między 6 a 27 kwietnia. To najlepsza okazja 
do dyskusji o problemach osiedla i pomy- 
słach na ich rozwiązanie. Ale także szansa, 
aby zapoznać się   z tym co dzieje się na 
osiedlu (sprawozdania z działalności admini- 
stracji i rady osiedla), a także w spółdzielni 
(informacje o działalności Rady Nadzorczej      
i Zarządu). 
   Do udziału w zebraniu zachęca Przewodni- 
czący Rady Nadzorczej Janusz Gajda. Plus 
harmonogram zebrań. Strona 3. 

SPÓŁDZIELNIA 
Z PLANEM NA 2020
    

   Przyjęty przez Radę Nadzorczą plan gospo- 
darczy zakłada przychody z gospodarki zaso- 
bami mieszkaniowymi w 2020 r. na poziomie 
126,6 mln zł, zaś przychody z pozostałej 
działalności gospodarczej mają wynieść 18,8 
mln zł. Wartość zaplanowanych na ten rok 
remontów to 23,9 mln zł, z tego 5,89 mln zł 
zostanie przejściowo sfinansowane pożycz- 
kami z Centralnego Funduszu Remontowe- 
go. Osiedla łącznie przeznaczą 7,18 mln zł 
na konserwację. 
Więcej o budżecie spółdzielni na  stronie 5.
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Nasze drogie śmieci
O 550 proc. więcej zapłacą mieszkający       
w pojedynkę. O śmieciach czytaj na str. 6
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.      
Najbliższe dyżury redakcyjne:  2 marca oraz 6 
kwietnia o godz. 19.00 w siedzibie spółdzielni. 
Następny numer  M6  ukaże się 28 kwietnia.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel . 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; Pogotowie Alarmu Pożarowego: 603 523 664, 
konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Podczas pierwszego w 2020 roku posiedzenia Rady Nadzorczej przyjęty został plan gospodarczy dla 
spółdzielni na bieżący rok, ponadto Rada zapoznała się ze stanem prowadzonych inwestycji. Stałym 
punktem dyskusji są w ostatnim czasie śmieci - tematu tego nie zabrakło i tym razem. 
   Na początku Rada Nadzorcza zapoznała się z dwiema uchwałami, które zostały podjęte przez rady 
osiedli w ostatnim czasie - obie podjęła Rada Osiedla Stegny Północ. Rada Nadzorcza przyjęła uchwały 
bez uwag. Następnie wszystkie komisje przedstawiły swoje stanowiska do planu gospodarczego 
spółdzielni na rok 2020. Po uwzględnieniu kilku autopoprawek zgłoszonych przez Zarząd, dokument 
został przyjęty (szczegółowo o planie piszemy na stronie 5).  Zarząd zaprezentował informację o bieżą- 
cych działaniach inwestycyjnych. W tym punkcie uczestnicy plenum odbyli dyskusję nad projektem 
budowy linii tramwajowej na ulicy św. Bonifacego oraz wpływu tej inwestycji na Stegny Południe i Północ. 
   W czasie posiedzenia Komisja Techniczna przedstawiła wnioski ze swoich prac dotyczących analizy 
możliwych wariantów działań odnośnie pawilonu przy ul. Burgaskiej na osiedlu Stegny Rożek (w tej 
sprawie odbyło się nadzwyczajne posiedzenie Komisji Technicznej RN). Zewnętrzny ekspert przygo- 
tował ekspertyzę dotyczącą warunków ekonomicznych dla określonych rozwiązań dla pawilonu. Przed- 
stawione zostały korzyści i zagrożenia dla wariantów zakładających remont pawilonu, jak i przeprowa- 
dzenie całkowicie nowej inwestycji po wyburzeniu obecnego budynku. W oparciu o analizę Zarząd                 
i Rada Osiedla Stegny Rożek kontynuować będą dialog na temat przyszłości i remontu pawilonu. 
    Oprócz tego Rada Nadzorcza podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie na rzecz 
spółki energetycznej Stoen Operator służebności przesyłu na gruntach przy ulicy Zwierzynieckiej. Jest 
to niezbędne dla wykonania zasilania budynków nowej inwestycji realizowanej przez MSM „Energetyka”. 
Bardzo żywa dyskusja dotyczyła tematu śmieci - zarówno jakości ich wywozu z terenów osiedli przez 
firmy Remondis i Suez, jak i podwyższonej opłaty, która zaczyna obowiązywać od marca. Członkowie 
RN postulowali aktywniejsze działania administracji, ale także szeroką akcję informacyjną dotyczącą 
zasad segregacji, a przede wszystkim skutków braku selektywnego wyrzucania odpadów.
   31 grudnia 2019 roku rezygnację z członkostwa w Radzie Nadzorczej złożyła Beata Maraszek ze 
Stegien Północ. Do końca kadencji Rada będzie pracować w składzie 23-osobowym, a uzupełnienie 
składu będzie miało miejsce podczas WZCz w czerwcu. Kadencja Beaty Maraszek dobiegała końca              
w tym roku, zatem w zwolnione miejsce przeprowadzony zostanie normalny wybór członka z osiedla 
Stegny Północ na trzyletnią kadencję.

     W SKRÓCIE

✦  Dyżur członków Rady 
  Nadzorczej
Dyżury przedstawicieli Rady 
Nadzorczej odbywają się             
w każdy pierwszy wtorek 
miesiąca w godzinach 
16.30-18.00  w siedzibie 
spółdzielni przy ul. Zwierzy- 
nieckiej 8A. Najbliższe dyżury 
odbędą się 3 marca  oraz               
7 kwietnia. 

✦ Badanie satysfakcji                             
z działalności spółdzielni
Między 17 a 20 lutego wyloso- 
wani mieszkańcy, jak co roku,  
otrzymali do wypełnienia 
formularze z pytaniami na 
temat pracy administracji. 
Ankieta trafiła do niemal co 
dziesiątego lokalu w zasobach 
spółdzielni, co pozwala na 
dużą reprezentatywność 
badania. W zeszłym roku 
mieszkańcy oddali aż 1417 
wypełnionych kwestionariuszy. 
O wynikach napiszemy w 
czerwcowym Informatorze na 
Walne.

Z PRAC RADY NADZORCZEJ

M6.
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     W kwietniu na każdym z siedmiu osiedli MSM „Energetyka” odbędzie 
się zebranie osiedlowe. Niestety, nie cieszą się one dużym zaintereso- 
waniem wśród mieszkańców - średnia frekwencja w skali spółdzielni 
oscyluje wokół 3 procent. W rezultacie normą jest, że niewielki 
odsetek mieszkańców podejmuje decyzje mające konsekwencje dla 
całego osiedla i pozostałych mieszkańców. Optymizmem napawa 
jednak ubiegły rok: w siedmiu zebraniach udział wzięło 640 osób - aż 
o jedną trzecią więcej niż w 2018 roku. 
     Zebrania osiedlowe to spotkania, na których można wpływać na to, 
co będzie się działo na naszym osiedlu, wskazać na błędy i zmobilizo- 
wać administrację do bardziej wytężonej pracy, zainspirować swoim 
pomysłem radę osiedla, a może nawet samemu wystartować w wybo- 
rach do rady osiedla. 
    Zeszłoroczne zebranie na bliskiej mi Sadybie pokazało i siłę, i słabość 
naszej spółdzielczej demokracji. Siłę, bo większość uczestników 
zadecydowała o zablokowaniu planów wybudowania nowych budyn- 
ków w miejscu starych pawilonów przy ul. Sobieskiego. Słabość, bo 
wystarczyło kilkudziesięciu członków spółdzielni przeciwnych inwe- 
stycji, by prawem większości obecnych zadecydować o sprawach 
dotyczących całego osiedla zamieszkiwanego przez ponad 10 tysięcy 
osób. 
   Rady osiedli i zebrania osiedlowe to element samorządności spół- 
dzielczej, który w myśl przepisów nie jest obowiązkowy - spółdzielnie 
samodzielnie mogą zdecydować o powołaniu takiej struktury.                     
W „Energetyce” samorządność jest bardzo rozwinięta, osiedla cieszą 
się ogromną niezależnością i autonomią, jeśli chodzi o funkcjonowa- 
nie. Warto skorzystać z tego przywileju i wziąć udział w swoim 
zebraniu osiedlowym. Zabrać głos,  być za lub wyrazić sprzeciw… 
Innymi słowy - warto zostać członkiem „grupy trzymającej władzę”. 

Osiedle Termin zebrania Miejsce zebrania

Bernardyńska 6.04.2020 (poniedziałek), 
godz. 18.00

Szkoła Podstawowa nr 103,
 ul. B. Limanowskiego 9

Idzikowskiego 22.04.2020, (środa)
godz 18.00

Szkoła Podstawowa nr 103, 
ul. B. Limanowskiego 9

Sadyba 24.04.2020 (piątek), 
godz. 17.00

 Instytut Badawczy  Opakowań, 
ul. Konstancińska 11

Sielce 27.04.2020 (poniedziałek),
 godz. 18.00

AGORA, ul. Czerska 8/10

Stegny Południe 23.04.2020 (czwartek), 
godz. 17.30

Szkoła Podstawowa nr 307, 
ul. Barcelońska 8

Stegny Północ 16.04.2020 (czwartek),
 godz. 18.00

Szkoła Podstawowa nr 212, 
ul. Czarnomorska 3

Stegny Rożek 23.04.2020 (czwartek), 
godz. 18.30

Szkoła Podstawowa nr 212, 
ul. Czarnomorska 3

Zebrania osiedlowe.
Dołącz do „grupy trzymającej władzę”!
Janusz Gajda, 
Przewodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”

   Koniec użytkowania wieczystego nie oznacza braku zobowiązań po- 
datkowych związanych z lokalem. Nie oznacza nawet całkowitego 
końca opłat za wieczyste użytkowanie. 
  Wiele osób myli wieczyste z podatkiem od nieruchomości. Prze- 
kształcenie mieszkania spółdzielczego w odrębną własność lokalu 
powoduje powstanie obowiązku zapłaty podatku od nieruchomości        
- przy niewyodrębnionym mieszkaniu robi to spółdzielnia. Uzyskując 
odrębną własność lokalu stajemy się właścicielami nie tylko pomiesz- 
czenia stanowiącego lokal – również stajemy się współwłaścicielami 
gruntu, na którym posadowiony jest budynek oraz elementów budyn- 
ku stanowiącego część wspólną (korytarze, piwnice, pralnie i suszar- 
nie, itp.). Każdy z tych elementów obłożony jest podatkiem od nieru- 
chomości.
    Wysokości podatku nie oblicza się samodzielnie. To gmina powinna 
przekazać decyzję o ustalonej wysokości. Jeśli nie zgadzamy się z jego 
wysokością – decyzję możemy zaskarżyć. Płatność regulowana jest       
w czterech ratach: do 15 marca, 15 czerwca, 15 września i 15 grudnia.
   Warto wiedzieć, że od 1 stycznia 2020 roku wszystkie kompetencje 
wymiaru i księgowości podatku od nieruchomości, a także innych po- 
datków lokalnych przejmuje Centrum Obsługi Podatnika przy ul. Obo- 
zowej 57. Dla ułatwienia załatwiania tych spraw bliżej miejsca za- 
mieszkania, ewentualne deklaracje na podatek od nieruchomości 
można jednak składać również za pośrednictwem Wydziału Obsługi 
Mieszkańców w dzielnicy. 

PODATKI: KONIEC WIECZYSTEGO, 
ALE NIE KONIEC PODATKÓW i OPŁAT

Reklama
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BERNARDYŃSKA
   Z uwagi na wykonanie w 2019 r. kosztow- 
nego remontu balkonów, w tym roku plano- 
wane remonty będą miały mniejszy zakres, to 
m.in.: remont wind, montaż siatek przeciw 
ptakom, wymiana drzwi wejściowych do bu- 
dynku, wybudowanie trzech altan śmietniko- 
wych (wybrano wykonawcę). Obecnie,  zgod- 
nie z planem przeprowadzony został remont 
wind w budynkach Bernardyńska 1A, 5 i 11. 
Rozpoczęto przygotowania do prac związa- 
nych z usuwaniem materiałów zawierających 
azbest, m.in. w lejach zsypowych budynków. 
Rozważana jest kwestia zamknięcia zsypów 
w budynkach, wymaga to jednak zgody więk- 
szości mieszkańców. Po spełnieniu procedur, 
administracja przystąpi do usunięcia krze- 
wów ligustra z terenu placu zabaw - obecnie 
te stare krzewy zostały zabezpieczone przed 
dostępem dzieci. 
   Rada wyraziła zgodę na przedłużenie na ko- 
lejny rok umowy z firmą dotychczas zajmują- 
cą się konserwacją domofonów i monitoringu. 
Ponadto ustalone zostały komercyjne warun- 
ki najmu miejsc postojowych wyposażonych 
w blokadę parkingową dla osób spoza spół- 
dzielni. RO zaakceptowała także zmiany za- 
sad umieszczania reklam na terenie osiedla.
   Na lutowym posiedzeniu, Rada przygoto- 
wała uwagi do projektu „Regulaminu dostępu 
do stref parkowania samochodów na tere- 
nach ogólnoosiedlowych MSM „Energetyka” 
chronionych szlabanami” - uwagi zostały prze- 
słane do Zarządu. Rada Osiedla pozytywnie 
zaopiniowała oferty wynajęcia lokali użytko- 
wych przy ul. Bernardyńskiej 1A i 3 (XIII p.). 

IDZIKOWSKIEGO
   Rada Osiedla zajmowała się tematem awarii, 
która miała miejsce na skrzyżowaniu ulic Po- 
wsińskiej i Gołkowskiej w grudniu 2019 roku. 
W wyniku tej awarii na osiedlu nastąpił m. in. 
brak odpowiedniej komunikacji oraz awaria 
pionów ciepłej wody w trzech budynkach 
położonych najbliżej miejsca awarii. W trak- 
cie zdarzenia wszyscy pracownicy fizyczni            
i pracownicy firmy sprzątającej zostali zaan- 
gażowani do usuwania błota, mułu oraz liści, 
aby zapewnić drożność studzienek. Dzięki te- 
mu uniknięto zalania pomieszczeń piwnicz- 
nych oraz lokali użytkowych znajdujących się 
na poziomie piwnic. Administracja wystąpiła 
do ubezpieczyciela o odszkodowanie.
   Rada Osiedla analizowała przedłożony do 
zaopiniowania „Regulamin dostępu do stref  
parkowania samochodów na terenach ogólno- 

osiedlowych MSM „Energetyka” chronionych 
szlabanami”. W rezultacie RO wnioskowała       
o pozostawienie na osiedlu aktualnie obowią- 
zujących zasad. 
   Ponadto Rada zajmowała się stanem za- 
awansowania procesu uwłaszczenia budynku 
Polna 3A oraz ciągłym brakiem regulacji sta- 
nu prawnego gruntów osiedla.
  Aktualnie prowadzona jest także analiza 
funkcjonowania regulaminu rozliczania kosz- 
tów dostawy energii cieplnej na potrzeby cen- 
tralnego ogrzewania lokali oraz na podgrza- 
nie wody użytkowej. Administracja sprawdza  
również możliwości adaptacji altan śmietniko- 
wych do aktualnie obowiązujących zasad se- 
gregacji śmieci oraz zamontowania w nich 
oświetlenia poprawiającego bezpieczeństwo 
mieszkańców.
   Z inicjatywy Rady Osiedla oraz przy wspar- 
ciu administracji, wzorem lat poprzednich, 
mieszkańcy wspólnie przywitali Nowy Rok na 
terenie placu zabaw. W styczniu, w pomiesz- 
czeniach osiedla, odbyły się kolejne zajęcia 
wielopokoleniowe. W zajęciach bierze udział 
coraz więcej mieszkańców.

SADYBA
  Jeszcze w grudniu sfinalizowano wymianę 
wodomierzy na wodomierze z odczytem ra- 
diowym w szesnastu budynkach. W styczniu 
zakończyła się wymiana drzwi korytarzowych 
i do pomieszczeń zsypowych w budynku Kon- 
stancińska 7B. Trwa remont klatek schodo- 
wych w budynku Przy Bernardyńskiej Wodzie 
9, remont jednej z klatek w budynku Sobies- 
kiego 70A oraz wymiana WLZ i instalacji 
oświetlenia w budynku św. Bonifacego 89. 
  Prowadzona jest również modernizacja 
oświetlenia osiedla w okolicy budynków Kor- 
czyńska 13 i Przy Bernardyńskiej Wodzie 5 i 9. 
Rozpoczął się pierwszy etap modernizacji in- 
stalacji elektrycznej wraz z wykonaniem prze- 
ciwpożarowych wyłączników prądu w budyn- 
ku przy ul. Konstancińskiej 3B. Realizacja 
takiego samego zakresu prac powinna się 
wkrótce rozpocząć w budynku Solankowa 4. 
  Do innych planowanych w najbliższym cza- 
sie prac zaliczyć należy: kompleksowy remont 
balkonów w budynku Konstancińska 5B, wy- 
konanie instalacji monitoringu w budynku 
Konstancińska 3A oraz wymianę pionów ka- 
nalizacji deszczowej w budynkach św. Bonifa- 
cego 79, 87, Konstancińska 5B, 9, oraz Urle 5.
    Dział zieleni przeprowadził cięcia pielęgna- 
cyjne drzew i krzewów na osiedlu. Wykonano 
renowacje istniejących rabat i przygotowanie 
terenów pod nowe nasadzenia krzewów i by- 
lin. Wycięto drzewa na usunięcie których ad- 
ministracja uzyskała pozytywne decyzje z Wy- 
działu Ochrony Środowiska.

SIELCE
    Zgodnie z planem w 2019 r. zakończyły się 
prace remontowe drogi osiedlowej od ul. 
Zwierzynieckiej i Melomanów, wzdłuż osied- 
lowych parkingów i ogródków działkowych 
do terenów SM Wolicka. Modernizacja pole- 

gała na położeniu nowej nawierzchni asfalto- 
wej na jezdni i miejscach parkingowych wraz 
z wymianą oświetlenia i remontem chodni- 
ków. Następny etap to założenie monitorin- 
gu osiedlowego.
   Uchwalony na ten rok plan remontów opie- 
wa na 3,88 mln zł, w tym na remonty osied- 
lowe przewidziane jest 600 tys. zł. Dokumen- 
tacja na większość prac jest gotowa, a reali- 
zacja zadań zaplanowanych na pierwszy 
kwartał jest w toku. Trwa wymiana drzwi ko- 
rytarzowych na drzwi ppoż. w budynku Czer- 
niakowska 42, dokończenie wymiany pozio- 
mów kanalizacji i remont posadzek w piwnicy 
budynku Nabielaka 2. Dobiega końca również 
wymiana wodomierzy. 
   Z prac pierwotnie zaplanowanych na ubiegły 
rok przesunięte zostało wybudowanie pochyl- 
ni dla osób niepełnosprawnych w trzech bu- 
dynkach. Dodatkowo zaplanowano montaż 
platform windowych przy dwóch budynkach. 
Inwestycje usuwające bariery architektonicz- 
ne, wymagają przebudowy wejść do budyn- 
ków i wiąże się z dużą liczbą formalności            
w wydziale architektury w celu uzyskania po- 
zwoleń na budowę. 
   Od 14 stycznia funkcję p.o. zastępcy kie- 
rownika ds. technicznych pełni Paweł Szcze- 
pański. 

STEGNY POŁUDNIE
   Zakończono przegląd pięcioletni instalacji 
elektrycznych w budynku św. Bonifacego 70      
i montaż systemu monitoringu przy Korsy- 
kańskiej 1. Trwają prace związane z wymianą 
dziewięciu pionów instalacji zimnej i ciepłej 
wody oraz centralnej ciepłej wody  w budynku 
przy ul. Korsykańskiej 7. W budynkach Egej- 
ska 3 oraz 7 wykonywana jest instalacja od 
wyłącznika głównego do wyłączników ppoż. 
oraz montaż przycisków ppoż. na klatkach.
   W realizacji  jest modernizacja oświetlenia 
hali garażowej budynku Bonifacego 70. Wy- 
mieniane są oprawy żarowe na  typu LED. 
  Trwa wykonanie dokumentacji projektowej 
przyłączy wodociągowych dla budynków przy 
ul. Korsykańskiej 1, 3, 5, 7 ; ul. Marsylskiej 5, 
7 ; ul. Sardyńskiej 1, 3 ; ul. Egejskiej 11; ul. 
Iberyjskiej 4, 5, 6, 7 ; ul. Nicejskiej.
   W opracowaniu jest projekt na remont na- 
wierzchni ulicy Capri. Po jego otrzymaniu ad- 
ministracja przystąpi do zorganizowania 
przetargu. Ponadto administracja przeprowa- 
dziła dwa postępowania przetargowe doty- 
czące remontu wind oraz wykonania projek- 
tu, dostawy i montażu zestawów hydroforo- 
wych instalacji wody i ppoż. dla budynków 
mieszkalnych przy ulicy Egejska 11 oraz 13; 
Iberyjska 4, 5, 6, 7.
  W przeprowadzonej wśród mieszkańców 
budynku Kartaginy 1 ankiecie na temat zain- 
stalowania szlabanu na ulicy, większość była 
przeciwna (119 głosów przeciw, 106 za).  Wo- 
bec powyższego, ulica nie zostanie zamknięta.
    W ramach „akcji zima” rozstawione zostały 
skrzynie na suchy, workowany piasek na tere- 
nie całego osiedla. Palikowano nowo nasadzo- 
ne drzewa, rozkładano zrębki drzewne na ra- 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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    Przygotowywany co roku przez Zarząd i przyjmowany przez Radę Nadzorczą plan go- 
spodarczy, stanowi swego rodzaju budżet spółdzielni na dany rok. Zgodnie z dokumen- 
tem, w 2020 roku spółdzielnia planuje uzyskać z działalności gospodarczej przychody       
w kwocie 18,83 mln zł, a koszty z tym związane szacowane są na 11,68 mln zł. W efekcie 
dochód netto po opodatkowaniu podatkiem dochodowym od osób prawnych powinien 
wynieść 5,55 mln zł - to kwota niemal identyczna z zapisaną w planie na 2019 rok. 
   W planie czytamy też, że „planowane łączne koszty (eksploatacji i utrzymania nieru- 
chomości, dostawy mediów oraz opłat komunalnych) w przeliczeniu na 1 mkw eksploa- 
towanej powierzchni użytkowej wzrosną o 4 proc. w stosunku do przewidywanego wyko- 
nania za rok 2019”. Powodowane jest to przede wszystkim wzrostem opłat, na które spół- 
dzielnia nie ma wpływu: cen energii elektrycznej, wywozu odpadów i ustawowym podnie- 
sieniem płacy minimalnej. 
   Zasadniczą zmianą w strukturze opłat jest likwidacja opłaty z tytułu wieczystego użyt-  
kowania za lokale mieszkalne. Spółdzielnia uiszczała ją w imieniu mieszkańców z własno- 
ściowym spółdzielczym prawem do lokalu. O wymiarze tych opłat niech świadczy fakt, że 
jeszcze w 2018 roku, po największych podwyżkach opłat za wieczyste użytkowanie, 
koszty związane z gospodarką zasobami mieszkaniowymi w skali całej MSM „Energetyka” 
przekraczały 140 mln zł, przy 126 mln zł w planie na ten rok. Zgodnie z ustawą regu- 
lującą uwłaszczenie w 2020 roku od lokali przekształconych nie pobiera się  już opłaty. 
   Budżet zaplanowanych na ten rok remontów to 23,9 mln zł (plan na rok 2019 zakładał 
25,5 mln zł, a jeszcze w 2015 roku było to niemal 30 mln zł). Główne roboty niezmiennie 
dotyczą wymiany wewnętrznych linii zasilających, wymiany instalacji gazowych, remon- 
tów balkonów i loggii, wymiany oraz remontów wind. Zaś w przypadku prac na osiedlach 
będą to remonty ulic i chodników, modernizacja oświetlenia. Łącznie na ten cel zaplano- 
wano 4,55 mln zł. Zmiany w gospodarowaniu odpadami i segregowanie na pięć frakcji, 
skutkują w niektórych nieruchomościach problemami z wygospodarowaniem odpowied- 
niego miejsca na wszystkie pojemniki. Dlatego na dostosowanie istniejących altan śmietni- 
kowych zarezerwowano w 2020 r. kwotę 759 tys. zł za którą rozbudowane zostaną 32 
altany. 
   Na niezmienionym od kilku lat poziomie pozostaje budżet na konserwację. Łącznie             
w osiedlach jej koszty planowane są na 7,18 mln zł. W przeliczeniu na opłaty to wydatek 
0,60 zł/mkw/miesiąc.Kwoty te przeznaczane są głównie na dbanie o instalacje elektrycz- 
ne, hydrauliczne i konserwację ogólnobudowlaną. 
   Rok intensywnej pracy czeka dział inwestycji. Trwa budowa dwóch budynków przy Zwie- 
rzynieckiej 8C i 8D, a w przygotowaniu jest inwestycja w narożniku ulicy Czerniakowskiej         
i al. Polski Walczącej (tzw. W-20). Jeśli spółdzielnia uzyska prawomocne pozwolenie na 
budowę, to prace rozpoczęłyby się w III kwartale 2020 roku. Otwarta pozostaje kwestia 
budowy nowych nieruchomości w miejscu starych pawilonów na Sadybie. 
  Cały czas bardzo dobrze wygląda stan Centralnego Funduszu Remontowego - na po- 
czątku tego roku jego stan wynosił 42,5 mln zł, zaś na koniec roku prognozowane jest aż 
44,7 mln zł.
  Zgodnie z przyjętymi wcześniej założeniami, w planie uwzględniono wzrost środków na 
wynagrodzenia o 5,8 proc. Zatrudnienie pozostanie na niemal niezmienionym poziomie. 

opr. na podstawie Planu gospodarczego na rok 2020

Plan 2020. 
Budżet spółdzielni przyjęty

baty z krzewami oraz pod nowe nasadzenia 
drzew. Na osiedlu ustawione zostały nowe ga- 
zony betonowe, kosze i ławka. Usunięto i pod- 
dano cięciom pielęgnacyjnym 19 drzew. Od- 
cięte długie konary drzew posłużyły jako 
ogrodzenia rabat z krzewami ozdobnymi. 

STEGNY PÓŁNOC
   W związku z rezygnacjami dwóch członkiń 
Rady Osiedla złożonymi 24 grudnia i 10 stycz- 
nia, w Radzie pozostało jedynie 11 członków. 
Wobec wymaganego do funkcjonowania kwo- 
rum wynoszącego 12 osób, Rada Osiedla nie 
ma możliwości skutecznego zwołania posie- 
dzenia i pracy. Sytuacja ta ulegnie zmianie 
dopiero po zebraniu osiedlowym zaplanowa- 
nym na 16 kwietnia podczas którego przepro- 
wadzone zostaną wybory. 
  W ostatnim czasie administracja dokonała 
modernizacji osiedlowych placów zabaw: przy 
ul. Jałtańskiej pojawiły się trzy nowe zabawki, 
zaś  Integracyjny Plac Zabaw przy ul. Batumi 
wzbogacił się o nową trampolinę i huśtawkę.

STEGNY ROŻEK
   W kwietniu powinien rozpocząć się remont 
pawilonu przy ul. Burgaskiej 2. Spośród wa- 
riantów dotyczących przyszłości pawilonu 
przedstawionych przez Zarząd, Rada Osiedla 
wybrała opcję ograniczającą się do niezbęd- 
nego remontu, który finansowany będzie            
z bieżących dochodów od najemców, bez po- 
życzki z CFR. Oznacza to, że prace zostaną 
przeprowadzone bez konieczności opuszcza- 
nia przez najemców wynajmowanych po- 
mieszczeń. W pierwszej fazie prace obejmą 
fundamenty oraz dach, a zajmie to około 
dwóch lat.
  Na osiedlu została zakończona wymiana po- 
dzielników ciepła z wyparkowych na elektro- 
niczne z odczytem radiowym. Wymieniono 
także wodomierze na elektroniczne z odczy- 
tem radiowym. Na wiosnę zaplanowano nasa- 
dzenia krzewów iglastych wzdłuż alei północ- 
nej, w taki sposób aby w największym stop- 
niu zminimalizować uciążliwości związane         
z nową inwestycją przy ul. Mangalii. Został 
również naprawiony miejscowo chodnik 
wzdłuż ulicy Czarnomorskiej na odcinku od 
Burgaskiej do Sozopolskiej.

opr. red.
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Zgodnie z przyjętą przez Radę m.st. 
Warszawy uchwałą, zmianie ulega opłata 
za wywóz odpadów, jak i metoda ich nali- 
czania. Dodatkowo, w związku z brakiem 
właściwej segregacji, na osiedlach mają 
miejsce pierwsze przypadki nieodebrania 
odpadów. „Energetyka” zaapelowała do 
Prezydenta m.st. Warszawa o zmianę zasad 
naliczania opłat za śmieci.

  Miało być drogo, a jest... jeszcze drożej. 
Stołeczni radni uznali, że w stolicy każde 
mieszkanie generuje tyle samo śmieci. Od 
marca każde gospodarstwo w zabudowie wie-  
lolokalowej będzie płacić taką samą kwotę: 
65 zł. I to niezależnie czy mowa o 120 mkw 
apartamentowca zamieszanego przez 5-oso- 
bową rodzinę, czy o 28-metrowej kawalerce 
w której rezyduje samotny emeryt. To wła- 
śnie dla takich osób podwyżka jest najdotkli- 
wsza, gdyż osoby samotnie mieszkające pła- 
ciły do tej pory 10 zł. W tym wypadku opłata 
rośnie więc o… 550 proc.

System tymczasowy?
   Jeśli szukać pozytywów w całej sytuacji, to 
za taki można uznać fakt, że stołeczny ratusz 
nie uznaje tej metody za ostateczną, a wręcz 
nazywa tymczasową. Jak czytamy w oficjal- 
nym komunikacie na stronie Urzędu Miasta, 
„ryczałt to metoda rekomendowana przez 
doradców, którzy współpracowali przy pro- 
ponowanej uchwale. Nie jest rozwiązaniem 
doskonałym, ani bezwzględnie lepszym od 
pozostałych metod – i dlatego będzie rozwią- 
zaniem tymczasowym. (…) System, w którym 
opłaty za odpady będą zależne od zużycia wo- 
dy wydaje się najbardziej zrozumiały, bo naj- 
mocniej „wiąże” opłatę z liczbą zamieszkują- 
cych konkretny lokal”. W podobnym tonie wy- 
powiada się Michał Olszewski, wiceprezydent 
m.st. Warszawy. Deklaracje takie padły m.in. 
podczas lutowego spotkania z przedstawicie- 
lami spółdzielni mieszkaniowych na którym 
„Energetykę” reprezentował członek Zarządu 
ds. gospodarki zasobami mieszkaniowymi 
Grzegorz Engelbrecht. - Wiceprezydent Ol- 
szewski poinformował nas, że Rada Miasta 
zobowiązała stołeczny ratusz do przedsta- 
wienia najpóźniej w kwietniu analizy pokazu- 
jącej, jak można wdrożyć metodę od zużycia 
wody. Chodzi zarówno o koszty dla miesz- 
kańców, jak i zasady, a także koszty wpro- 
wadzenia oraz  działania takiego systemu dla 
miasta - mówi Grzegorz Engelbrecht. 
  Wcześniej, bo na początku lutego, MSM 
„Energetyka” przesłała do Prezydenta Warsza- 
wy Rafała Trzaskowskiego i Przewodniczącej 

Rady  Warszawy Ewy Malinowskiej-Grupińskiej 
pisma z apelem o wstrzymanie podwyżki oraz 
zmianę systemu naliczania opłat. Spółdziel- 
nia argumentuje, że podwyżki najdotkliwiej 
odczują osoby starsze i samotne, dla których 
taki wzrost jednej tylko opłaty stanowi duże 
obciążenie finansowe. „Dla tych osób każdy 
dodatkowy wydatek rzędu 55 zł miesięcznie 
może wiązać się z koniecznością podjęcia 
dramatycznych decyzji o ograniczeniu wydat- 
ków na jedzenie lub lekarstwa” - czytamy               
w piśmie spółdzielni przesłanym do władz na 
początku lutego. Do tej pory MSM „Energety- 
ka” nie otrzymała odpowiedzi. 

   Pierwotnie nowa opłata miała obowiązywać 
od lutego. Ale uchwałę w tej sprawie z 12 
grudnia 2019 r. zakwestionowała Regionalna 
Izba Obrachunkowa. Dlatego 16 stycznia rad- 
ni przyjęli poprawioną uchwałę wprowadza- 
jącą nowe stawki opłat na wywóz odpadów. 
Przesunęło to podwyżkę o miesiąc. Dlatego 
65 zł od każdych „drzwi” spółdzielnia będzie 
naliczać od marca. Zebrana w ten sposób 
kwota, czyli w przypadku wszystkich osiedli 
MSM „Energetyka” 1,23 mln zł miesięcznie, 
będzie następnie przekazywana do budżetu 
m.st. Warszawy. Jest to opłata ustalona dla 
odpadów segregowanych. Dlatego w całej sto- 
licy odbierające odpady firmy coraz baczniej 
przyglądają się zawartościom pojemników.

Zanim zabiorą, sprawdzą
   To nowy wątek w zamieszaniu ze śmieciami. 
W związku ze zmianami przepisów ustawo- 
wych, które wprowadziły segregację jako 
obowiązek, a nie możliwość, firmy odbierają- 
ce odpady zobowiązane są do kontroli zawar- 
tości pojemników na śmieci. W rezultacie na 
terenie osiedli MSM „Energetyka” pojawiły się 
już pierwsze naklejki, które operatorzy odbie- 
rający odpady mogą umieszczać na pojem- 
nikach w których znalazły się niewłaściwie 
posegregowane lub niedozwolone odpady. 
Ma to być sygnał dla mieszkańców i admini- 
stracji, żeby pamiętali o zasadach poprawnej 
segregacji odpadów. Potwierdza to Biuro Go- 
spodarki Odpadami stołecznego ratusza              
w korespondencji ze spółdzielnią. „Wykonaw- 
cy nie odbierają   odpadów segregowanych 
należących do różnych frakcji łącznie, ponie- 

waż jest to zabronione przez przepisy zawar- 
tych umów na usługi odbioru oraz spowodo- 
wałoby zmniejszenie otrzymywanego przez 
nie wynagrodzenia” - czytamy w stanowisku 
władz miasta.  W rezultacie coraz częściej 
zdarzają się przypadki odmowy odebrania 
śmieci. - Na naszym osiedlu pracownik Re- 
mondisu zobaczył w pojemniku na odpady 
bio reklamówkę w której najwyraźniej ktoś 
wyrzucił śmieci i stwierdził, że pojemnik nie 
może zostać odebrany - mówi Tomasz Mil- 
czarek, przewodniczący Rady Osiedla Stegny 
Rożek. Podobne przypadki mają miejsce tak- 
że na innych osiedlach. Taki pojemnik zosta- 
je odebrany w innym terminie jako odpad 
zmieszany, a fakt niesegregowania w danej 
nieruchomości firma zgłasza miejskim służ- 
bom.
   W całej Warszawie firmy wywożące śmieci 
dostały dwa rodzaje specjalnych naklejek: in- 
formujące o zmieszaniu odpadów oraz o tym, 
że odpad nie jest odbierany w systemie odbio- 
ru posegregowanych śmieci. Jeśli odbierający 
zauważą, że w pojemniku znajdują się nie- 
odpowiednie surowce, np. w pojemnikach 
przeznaczonych na metale i tworzywa sztucz- 
ne są kartony, mogą oznaczyć pojemnik lub 
worek specjalną naklejką informującą o zmie- 
szaniu rodzajów śmieci. Takie oznakowanie 
to sygnał, że operator odbierze je w dniu od- 
bioru odpadów zmieszanych. Jeśli w jakimkol- 
wiek pojemniku znajdzie się tzw. odpad spo- 
za systemu - np. gruz czy elektrośmieci, to 
firma oklei taki pojemnik naklejką informu- 
jącą, że „odpad nie jest odbierany w systemie 
odbioru posegregowanych śmieci” - w tym wy- 
padku trzeba się liczyć, że śmieci nie zostaną 
odebrane aż do usunięcia niewłaściwych od- 
padów z pojemnika.

Odpowiedzialność zbiorowa
  Znowelizowana ustawa o utrzymaniu czy- 
stości i porządku w gminach wprowadziła 
prawny obowiązek segregacji odpadów ko- 
munalnych, jak i podwyższone opłaty za brak 
segregacji. Ustawa daje możliwość obciąże- 
nia mieszkańców od dwu- do czterokrotności 
stawki za odpady segregowane.W Warszawie 
opłata za odpady niesegregowane została 
ustalona na dwukrotność stawki podstawo- 
wej, czyli dla budynków wielorodzinnych jest 
to 130 zł. 
   Na razie nie mówi się głośno o karaniu za 
brak segregowania odpadów dwukrotnym 
podwyższeniem opłat. Jeśli jednak do tego 
dojdzie, to dla mieszkańców budynków wie- 
lorodzinnych będzie to jeszcze większa nie- 
sprawiedliwość niż opłata „od drzwi”. W przy- 
padku bloków będzie obowiązywać odpowie-  

ZŁY SYSTEM NALICZANIA OPŁAT ZA WYWÓZ ODPADÓW ZASTĄPIŁ JESZCZE GORSZY. MIASTO POBIERA 65 ZŁ OD 
KAŻDEGO LOKALU, A MOŻE BYĆ DWA RAZY DROŻEJ, JEŚLI MIESZKAŃCY NIE BĘDĄ WŁAŚCIWIE SEGREGOWAĆ

ŚMIECI DROŻSZE OD MARCA. MIASTO 
ZACZYNA EGZEKWOWAĆ SEGREGACJĘ

-------------------------------------
Ratusz nie wyklucza, że właśnie 
wprowadzony system naliczania opłat 
za śmieci od gospodarstwa jest 
tymczasowy. Już w kwietniu możemy 
poznać nowe propozycje na 2021 rok. 
-------------------------------------
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dzialność zbiorowa i dotychczas nikt nie 
przedstawił choćby zarysu innej koncepcji. 
Nawet jeśli jeden mieszkaniec regularnie nie 
będzie segregować odpadów, ukarani zosta- 
ną wszyscy lokatorzy z danego budynku. 
Perspektywa odpowiedzialności zbiorowej         
i wysokich opłat budzi spore emocje, zwłasz- 
cza wśród mieszkańców segregujących od- 
pady. - To paranoja, bo przy takiej polityce 
srogich kar i przy braku jakichkolwiek za- 
chęt, ludzie nie będą w ogóle segregować. 
Bo i po co? Jak i tak muszę płacić podwójnie, 
to niech miasto się martwi segregacją - ko- 
mentuje Dorota Raciborska, mieszkanka 
Sadyby i członkini Rady Nadzorczej, która 
sama sumiennie  segreguje śmieci od lat.
  Segregacja na pięć frakcji wymaga nie- 
małej wiedzy, co do którego pojemnika 
wrzucić, a często przeorganizowania 
mieszkania, aby na każdą frakcję znaleźć 
odpowiedni pojemnik. W Danii uznano, 
że mieszkańcy robią to dobrze po upły- 
wie 7 lat od wprowadzenia takiego obo- 
wiązku, Finowie potrzebowali dekady, zaś 
Niemcom miało to zająć nawet 15 lat.

Problemy z odbiorem
    W przypadku Mokotowa problem potęguje 
zmiana firm odbierających odpady. Zadanie 
to realizuje (a może raczej próbuje to robić) 
od października 2019 roku Remondis wspól- 
nie z firmą Suez i do tej pory nie udało się 
wypracować satysfakcjonującego mieszkań- 
ców modelu funkcjonowania. Potwierdzają 
to statystyki władz miasta: mniej więcej jed- 
na trzecia zgłoszeń w całej Warszawie doty- 
cząca śmieci pochodzi z Mokotowa. Od 
pierwszego dnia po zmianie operatora wy- 
wożącego odpady zauważalne są nieprawi- 
dłowości, a z poszczególnych administracji 
docierają do Zarządu sygnały, że firma, któ- 
ra w imieniu miasta prowadzi wywóz odpa- 
dów nie realizuje umowy zgodnie z ustalo- 
nym harmonogramem. Altany śmietnikowe 
nie są opróżniane w terminach, odpady zie- 
lone zalegają, podobnie jak gabaryty z któ- 
rymi jest największy problem. Mimo wielo- 
krotnych interwencji poszczególnych admi- 
nistracji za pośrednictwem infolinii 19115 
(zgodnie z procedurami dotyczącymi zgła- 
szania reklamacji) problem nie znika, a wręcz 
się nasila. Doszło do tego, że w okresie 
przedświątecznym niektóre administracje 
zleciły dodatkowy wywóz gabarytów na włas- 
ny koszt. Tak było między innymi na Sadybie 
i Stegnach Południe.  - W sumie na nasz koszt 
wywieziono cztery kontenery gabarytów, 
które zalegały na całym osiedlu. Oprócz te- 
go trzy kontenery podstawiło miasto - mówi 
Małgorzata Niemirska, zastępca kierownika 
AO Sadyba ds. eksploatacji.  - Teraz będziemy 
zamawiać wywóz gruzu, który ktoś wbrew 
przepisom wyrzucił. A jeden kontener na 
gruz to koszt około 1,2 tys. zł - dodaje. Spół- 
dzielnia będzie się domagać od miasta zwro- 
tu poniesionych na ten cel kosztów. 
  Jak podkreśla Grzegorz Engelbrecht, proble-

my ze śmieciami są zgłaszane do władz War- 
szawy na bieżąco i praktycznie cały czas. Admi- 
nistracje mają za zadanie, aby każdy nietermi- 
nowy odbiór odpadów był przez administra- 
torów dokumentowany i zgłaszany do m.st. 
Warszawy za pośrednictwem systemu zgłosze- 
niowego Warszawa 19115. W każdym zgłosze- 
niu jest wskazany adres nieruchomości. Ale 
ważna jest także aktywność mieszkańców w tej 
kwestii. - Zgłoszenie spółdzielni w tym wypad- 
ku waży dla miasta tyle samo, co głos każdego 
mieszkańca. Dlatego jako spółdzielnia zachę- 
camy, by problemy zgłaszać, bo duża liczba 
zgłoszeń lepiej zobrazuje skalę problemów             
i zwiększy szansę na szybsze rozwiązanie                
-  apeluje Grzegorz Engelbrecht. 

   Ze swojej strony administracje mają za zada- 
nie zadbać, aby dostęp do pojemników w alta- 
nach był swobodny, tak by mieszkańcom umoż- 
liwić segregowanie odpadów. Ale w związku 
ze zmianą systemu i zwiększeniem liczby se- 
gregowanych frakcji, liczba pojemników w alta- 
nach śmietnikowych musi być większa. Dosta- 
wione zostały pojemniki na dodatkowe frakcje, 
co niestety generuje dodatkowe problemy 
(zbyt małe altany) i powoduje pozostawianie 
przez mieszkańców odpadów poza wskaza- 
nymi miejscami. Rodzi to dodatkowe koszty 
związane ze śmieciami: w tym roku na osied- 
lach zaplanowano rozbudowę 32 altan śmietni- 
kowych. Na ten cel zarezerwowano  759 tys. zł. 

Pomoc osłonowa
   Razem z nowymi stawkami opłat warszawscy 

radni ustalili, że stolica wprowadzi osłonowe 
wsparcie dla osób dla których podwyżka bę- 
dzie największym obciążeniem domowego 
budżetu. Ma ono wynieść 50 proc. wysokości 
rachunku za śmieci. Na pomoc mogą liczyć: 
osoby, które ukończyły 65.  rok życia i osoby 
niepełnosprawne; gospodarstwa utrzymują- 
ce się wyłącznie z renty lub emerytury; osoby 
uzyskujące miesięcznie dochód w wysokości 
nieprzekraczającej 1752 zł netto. Podczas 
spotkania z przedstawicielami spółdzielni 
mieszkaniowych wiceprezydent Olszewski 
odpowiedzialny za sprawy śmieci poinformo- 
wał, że w kwietniu powinno pojawić się od- 
powiednie rozporządzenie. 

Zużyta igła do MPSZOK-u, a gabaryty    
do PSZOK-u
    Mobilny Punkt Selektywnego Zbierania 
Odpadów Komunalnych  (MPSZOK) to bus 
do którego można, a nawet powinno się, 
oddać odpady, których nie należy wyrzu- 
cać do żadnego z pojemników na śmieci. 
Można w nim zostawić  sprzęty elektrycz- 

ne, baterie i akumulatory, wszelkiego rodzaju 
farby, kleje oraz wiele innych. Miejsce postoju 
tzw. MPSZOK-u to parking CH Sadyba Best 
Mall, przy ul. Powsińskiej 31 w każdą środę          
w godz. 11.00-12.30.
   Dużo bardziej pojemne są Punkty Selektyw- 
nego Zbierania Odpadów Komunalnych 
(PSZOK). W Warszawie są zaledwie dwa, a ten 
bliższy znajduje się na Wilanowie, przy ul. Za- 
wodzie 1 i przyjmuje odpady od poniedziałku 
do piątku w godzinach od 14:00 do 20:00 
oraz w soboty od 9:00 do 20:00. W PSZOK-u 
można zostawić niemal wszystko, ale przede 
wszystkim wszelkie gabaryty typu meble czy 
sprzęty RTV i AGD, opony, rowery, gruz, deski.
  Oddawanie odpadów do MPSZOK-u oraz 
PSZOK-u  jest bezpłatne.

Mariusz Ilnicki

Reklama

W razie wątpliwości dotyczących 
właściwego segregowania odpadów na 
specjalnej stronie można sprawdzić, 
który pojemnik jest właściwy:

www.segregujna5.um.warszawa.pl
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      Znane już są wyniki 
lustracji przeprowa- 
dzonej w „Energetyce” 
w zeszłym roku. Audy- 
torzy ze Związku Rewi- 

zyjnego Spółdzielni Miesz- 
kaniowych RP przeanalizo- 

wali całość działań spółdzielni w latach 
2016-2018. List polustracyjny nie wskazuje 
poważniejszych uchybień w działalności MSM 
„Energetyka”, zawiera jednak rekomendacje 
podjęcia określonych działań, które poprawią 
funkcjonowanie spółdzielni. 
    Badaniu podlegały organizacja spółdzielni, 
stan prawny gruntów, sprawy członkowskie, 
działalność inwestycyjna, gospodarka zaso- 
bami mieszkaniowymi, remonty i konserwa- 
cja, gospodarka finansowa. W tym ostatnim 
zakresie lustratorzy nie badali sprawozdań 
finansowych spółdzielni (każdego roku bada- 
nie sprawozdania zlecone jest zewnętrznemu 
audytorowi), a zakres ich prac polegał na 
sprawdzeniu poprawności funkcjonowania 

funduszy, terminowości regulowania zobo- 
wiązań, itp. Cały protokół  z lustracji liczy aż 
275 stron stron, a drugie tyle to załączniki. 
   W protokole szczegółowo opisane zostały 
zakres i wyniki przeprowadzonej przez trzy- 
osobowy zespół lustratorów kontroli w spół- 
dzielni, to list polustracyjny zawiera m.in. re- 
komendacje dla spółdzielni. Na pierwszym 
miejscu, po raz kolejny, znalazła się sprawa 
nowelizacji Statutu i konieczności dopasowa- 
nia go do obowiązujących przepisów prawa. 
Podobnie jak przy poprzednich lustracjach, 
kontrolerzy zwrócili także uwagę na nieure- 
gulowany stan prawny części gruntów. Za cie- 
kawą należy uznać rekomendację „wzmocnie- 
nia nadzoru nad zawieranymi przez poszcze- 
gólne administracje osiedli umowami cywil- 
noprawnymi poprzez centralizację rejestru 
tych umów”. Byłoby to wsparciem dla kieru- 
jących administracjami, a zarazem zwiększa- 
łoby przejrzystość funkcjonowania tego pro- 
cesu i identyfikację potencjalnych nieprawi- 
dłowości. 

   Instytucję lustracji reguluje ustawa prawo 
spółdzielcze. Każda spółdzielnia ma obowią- 
zek przynajmniej raz na trzy lata poddać się 
lustracji. Może być ona jednak przeprowa- 
dzona w każdym czasie na żądanie walnego 
zgromadzenia, rady nadzorczej lub 1/5 człon- 
ków spółdzielni. Z lustracji sporządzany jest 
protokół, który trafia do rady nadzorczej i do 
zarządu. Na jego podstawie przeprowadza- 
jący lustrację związek rewizyjny lub KRS opra- 
cowuje wnioski polustracyjne, przekazywane 
następnie spółdzielni. Lustrację przeprowa- 
dza związek rewizyjny, w którym dana spół- 
dzielnia jest zrzeszona, w przypadku „Ener- 
getyki” jest to Związek Rewizyjny Spółdzielni 
Mieszkaniowych RP.
   Każdy członek spółdzielni może zapoznać 
się z materiałami będącymi wynikiem przepro- 
wadzonej kontroli: protokołem i listem polu- 
stracyjnym. Są one zamieszczone na stronie 
internetowej www.msmenergetyka.pl i do- 
stępne dla mieszkańców posiadających konto 
użytkownika.

WYŻSZE RACHUNKI ZA PRĄD OD 
INNOGY. RZĄDOWE REKOMPENSATY 
MOŻLIWE DOPIERO W 2021 ROKU
   Na początku miesiąca klienci firmy Innogy Polska  (dawny STOEN) 
otrzymali listy z informacją o zmianie zapisów w regulaminie firmy. 
Niestety, zmiany dotyczą cennika - od 1 lutego stawka za kWh przez 
całą dobę w taryfie G11 (najpopularniejsza wśród gospodarstw 
domowych) -  wynosi 0,3930 zł brutto. Poprzednio stawka wynosiła 
0,3397 zł/kWh. To wzrost o 15,7 proc.  Biorąc pod uwagę, że na 
rachunek za prąd składają się jeszcze opłata dystrybucyjna (także 
wzrosła) i inne opłaty, Innogy szacuje, że mieszkańcy zapłacą o 12 
proc. więcej. Dla gospodarstwa o średnim zużyciu energii ma to być 
9,50 zł miesięcznie więcej. Na razie trzeba będzie płacić więcej (albo 
zużywać mniej prądu). Być może zmieni to program rekompensat         
o którym już od zeszłego roku mówią przedstawiciele rządu.
     Oficjalnych szczegółów jeszcze nie ma, ale politycy z kręgów 
rządowych i media informują, że jest już projekt ustawy o rekom- 

pensatach. Co ciekawe, w projekcie przewidziano rekompensatę 
właśnie dla 12-proc. podwyżek rachunków za prąd. Rekompensaty 
mają być wypłacane dopiero w przyszłym roku, gdyż stanowić będą 
element rozliczenia za rok 2020, a dokładnie będą częścią rachun- 
ków wystawianych po 15 marca 2021 r. Aby otrzymać rekompensatę, 
trzeba będzie złożyć wniosek. Podstawą do jej otrzymania ma być 
wysokość dochodu za 2019 rok - skorzystają tylko ci klienci, których 
miesięczne zarobki nie przekraczają 7 tys. zł brutto, czyli mniej 
więcej 5,1 tys. zł na rękę - to tzw. pierwszy próg podatkowy. 
     Cennika energii elektrycznej Innogy nie musi zatwierdzać Urząd 
Regulacji Energetyki. Firma uzasadnia podwyżki wzrostem cen 
energii na rynku hurtowym, co powodowane jest rosnącymi kosztami 
produkcji, w szczególności cenami uprawnień do emisji węgla,                 
z którego w Polsce powstaje ponad 75 proc. energii. W uzasadnieniu 
firma podnosi też, że w jej przypadku ceny pozostawały bez zmian 
od 2015 roku. 
    Od 2020 roku nową umowę z Innogy ma też MSM „Energetyka” na 
prąd do części wspólnych budynków, oświetlenie osiedli  -  tu cena 
wzrosła aż o 53 procent.

„Energetyka” pod okiem lustratorów

M.I.

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające tj. meble, stoły, fotele 
itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

REMONTY MIESZKAŃ
✦ malowanie
✦ układanie płytek (gres, 

glazura)
✦ tynki, gładź gipsowa
✦ zabudowy g-k
✦ elektryka
✦ modernizacja domków 

działkowych
✦ elewacje

 tel. 509 913 017
www.remontykompleksowe.pl

red.

Reklama

http://www.remontykompleksowe.pl
http://www.remontykompleksowe.pl
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Spółdzielnia ma już ponad 80 proc. 
zaświadczeń o przekształceniu. Coraz 
więcej trafia ich też do mieszkańców, ale 
wciąż wiele osób czeka. Miasto zapewnia, 
że proces wysyłania zaświadczeń 
zakończy się do końca czerwca tego roku. 
Pół roku po terminie. A zaświadczenie to 
nie koniec drogi do uwłaszczenia.

   Na chwilę obecną MSM „Energetyka” otrzy- 
mała już 121 zaświadczeń spośród 144 nie- 
ruchomości w przypadku których Urząd 
Dzielnicy Mokotów powinien takie dokumen- 
ty wydać.
   Ci, którzy wciąż czekają na zaświadczenie 
nie powinni się martwić. Jak przypomina Mi- 
nisterstwo Rozwoju w swoim komunikacie, 
przekształcenie następuje z mocy prawa, co 
oznacza, że dotychczasowi użytkownicy 
wieczyści gruntów zabudowanych na cele 
mieszkaniowe, stali się ich właścicielami bez 
konieczności podejmowania jakichkolwiek 
czynności. Mimo, że upłynął 12-miesięczny 
termin do potwierdzenia faktu uwłaszcze- 
nia, organ nadal zobowiązany jest do wyda- 
wania zaległych zaświadczeń. Będą one mia- 
ły pełną moc prawną. W przypadku lokali           
o spółdzielczym własnościowym prawie do 
lokalu adresatem zaświadczenia jest spół- 
dzielnia, przy mieszkaniu wyodrębnionym 
zaświadczenie otrzymuje właściciel. 
    Jeśli jednak jako posiadacz wyodrębnione- 
go prawa własności lokalu wciąż nie mamy 
zaświadczenia, kluczową  jest kwestia dzia- 
łań niezbędnych do zachowania prawa do 
bonifikaty 98 proc. od opłaty przekształce- 
niowej. Aby skorzystać z bonifikaty trzeba 
zgłosić taką chęć do urzędu w ciągu dwóch 
miesięcy od otrzymania zaświadczenia. 
Taki zamiar należy zgłosić w urzędzie na 
piśmie, ale można też skorzystać z syste- 
mu ePUAP lub wysłać pocztą. Urząd musi 
odpowiedzieć w ciągu 14 dni, informując       
w jakim terminie i jaką kwotę należy wpła- 
cić. Po wniesieniu opłaty otrzymuje się do- 
kument potwierdzający spłatę. Jeśli ktoś 
wniósł w 2019 roku opłatę za wieczyste, 
urząd dokona rozliczenia i zwróci ewentu- 
alną nadpłatę. 
   Jak informowała niedawno „Gazeta Sto- 
łeczna” powołując się na urzędnika zajmu- 
jącego się w ratuszu przekształceniami, 
tylko jedna czwarta osób, które dostały za- 
świadczenia zgłosiła się do urzędów dziel- 
nic, by tam zgłosić wniesienie jednorazo- 
wej opłaty. Brak takiego zgłoszenia i opłaty 
skutkuje utratą prawa do najwyższej, 
98-procentowej bonifikaty. Mieszkańcy, któ- 
rzy nie zgłoszą się w wyznaczonym terminie 
będą wiec musieli wnieść pełną opłatę prze- 
kształceniową za rok 2019, a bonifikata 

zostanie naliczona za pozostały okres 
przewidziany przepisami, czyli 19 lat.
   Otrzymanie zaświadczenia o przekształceniu 
oraz uiszczenie opłaty nie kończy procedury 
uwłaszczeniowej. W przypadku opłaty jedno- 
razowej należy jeszcze złożyć dodatkowo 
specjalny wniosek w sądzie o wykreślenie rosz- 
czenia z księgi wieczystej. W tym celu trzeba 
udać się do Wydziału Ksiąg Wieczystych przy 
al. Solidarności 58. Niestety, przy płatności 
jednorazowej, czyli skorzystaniu z bonifikaty, 

kosztuje to aż 250 zł. W dodatku trzeba się uz- 
broić nie tylko w gotówkę, ale i w cierpliwość. 
Jak można przeczytać na stronie internetowej 
sądu, każdego dnia do wydziału wieczysto- 
księgowego wpływa kilka tysięcy zaświadczeń 
o przekształceniu użytkowania wieczystego        
w prawo własności, a jednocześnie w sądzie 
jest aż 60 wakatów. Na szczęście w tym wy- 
padku nie trzeba się spieszyć, gdyż nie wiążą 
żadne terminy - zmiany w księgach można zro- 
bić w dowolnym terminie.
   Powyższe działania podjąć muszą posiada- 
cze mieszkań wyodrębnionych ze spółdzielni.   
Z punktu widzenia uwłaszczenia, w bardziej 

komfortowej sytuacji są bowiem posiadacze 
spółdzielczego własnościowego prawa do lo- 
kalu. W ich imieniu działa MSM „Energetyka”       
- zarówno w Urzędzie Dzielnicy, jak w sądzie 
wieczystoksięgowym. 
     Na drugim biegunie są zaś mieszkańcy osied- 
li Stegny Północ, Idzikowskiego i pozostałych 
budynków o nieuregulowanym stanie praw- 
nym gruntu. Ich uwłaszczenie nie dotyczy i cały 
czas oczekują zarówno na decyzje odnośnie re- 
gulacji gruntu, jak i przekształcenia. Niepokoić 
może brak informacji na temat zastosowania 
przepisów o bonifikacie w razie zmiany stanu 
prawnego gruntu w przyszłości. 
    Wieczyste użytkowanie nie znika też całkiem  
z opłat związanych z mieszkaniem po uwłasz- 
czeniu. Przekształcenie nie obejmuje terenów 
ogólnoosiedlowych i te nieruchomości pozo- 
stają obciążone opłatą z tytułu wieczystego 
użytkowania, którą - jak co roku - musi uregu- 
lować spółdzielnia. 

M.I.

DLA POSIADACZY WYODRĘBNIONEJ WŁASNOŚCI ZAŚWIADCZENIE TO NIE KONIEC 
PROCESU UWŁASZCZENIA (ANI NIE KONIEC KOSZTÓW)

O PRZEKSZTAŁCENIU RAZ JESZCZE...

Urząd Dzielnicy Mokotów uruchomił 
dodatkowy kontakt, pod którym można 
uzyskać informacje o zasadach i trybie 
przekształcenia prawa użytkowania 
wieczystego w prawo własności, 
w szczególności na temat procesu 
wydawania zaświadczeń oraz informacji       
o jednorazowej opłacie z bonifikatą. 
Tel. 22 32 54 616; e-mail:  
mokotow.przeksztalcenia@um.warszawa.pl
Aktualny stan swojej nieruchomości 
można też sprawdzić na stronie 
uruchomionej przez stołeczny ratusz: 
um.warszawa.pl/przeksztalcenie

-------------------------------------
Mieszkańcy z wyodrębnioną 
własnością lokalu, którzy zaświad- 
czenia otrzymują w tym roku mają 
tylko dwa miesiące na skorzystanie       
z maksymalnej bonifikaty w opłacie 
za przekształcenie.
-------------------------------------

Reklama
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SPÓŁDZIELNIA W OBIEKTYWIE

ZAPAROWANY MOKOTÓW.
W grudniu na skrzyżowaniu ulic Powsińskiej i Idzikowskiego doszło 
do dużej awarii sieci ciepłowniczej, która sparaliżowała ruch w okolicy 
osiedli Sadyba, Bernardyńska i Idzikowskiego. Z powodu gigantycz- 
nej ilości pary awaria wyglądała bardzo efektownie. Co ciekawe, 
zbieg okoliczności sprawił, że w poprzednim numerze M6 szeroko 
opisaliśmy zasady działania sieci ciepłowniczej, chwaliliśmy jej 
modernizację i znaczną poprawę jeśli chodzi o… bezawaryjność.

OPTYMISTYCZNI SENIORZY Z BARCELOŃSKIEJ. 
Bez względu na pogodę,  zawsze zjawiają się na czwartkowym 
spotkaniu w ramach „Klubu Seniora Optymiści”. Klubowicze                   
z Barcelońskiej mogą podyskutować że sobą o wszystkim - mery- 
torycznie, humorystycznie, krytycznie i w każdy inny możliwy 
sposób, ale zawsze w przyjaznej atmosferze i kulturalnie.

FERALNE SKRZYŻOWANIE.
Nie zapowiada się, by w najbliższym czasie udało się 
rozwiązać problem skrzyżowania ulic Sycylijskiej i św. 
Bonifacego, które stanowi drogę wyjazdową (i wjazdo- 
wą) dla sporej części osiedla Stegny Południe. 
Planowana budowa torów tramwajowych na ulicy św. 
Bonifacego może jeszcze pogorszyć sytuację - na 
prezentowanych przez inwestora wizualizacjach 
pozostawiona jest tylko możliwość wyjazdu w prawo. 
W związku z rozpoczęciem przez Tramwaje Warszaw- 
skie opracowania projektu budowlanego trasy 
tramwajowej, MSM „Energetyka” złożyła wniosek             
z prośbą o dokonanie zmian i wykonanie w tym 
miejscu skrzyżowania z sygnalizacją świetlną                           
i przejściem dla pieszych.

 MIĘDZYPOKOLENIOWA INTEGRACJA NA IDZIKOWSKIEGO.
Na osiedlu coraz większą popularnością cieszą się spotkania dla mieszkań- 
ców, które zainaugurowano pod koniec zeszłego roku. Idea zakłada możli- 
wość wspólnego, aktywnego spędzania czasu przez osoby  w różnym 
wieku. Pomieszczenie przy Idzikowskiego 2 dopiero jest adaptowane do 
potrzeb mieszkańców. Na zdjęciu wspólne wykonywanie naturalnych 
kosmetyków. 

PROEKOLOGICZNA NOWINKA.
Pnie usuniętych klonów zostały położone na terenie sportowo-rekreacyjnym 
przy ul. Maltańskiej na Stegnach Południe jako proekologiczny „element 
małej architektury”. Dzięki temu nie zostaną wywiezione i spalone w komin- 
kach, a będą także służyć jako siedlisko wielu pożytecznych organizmów 
oraz źródło pokarmu wzbogacając bioróżnorodność osiedlowego 
ekosystemu.

Wyjazd z ulic 
Sycylijskiej i 
Sardyńskiej. Brak 
możliwości skrętu 
w lewo.
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     Nie będzie dotacji na inwestycje w fotowoltaikę dla spółdzielni miesz-  
kaniowych. Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wod- 
nej (NFOŚiGW) będzie oferował jedynie pożyczki na preferencyjnych 
warunkach z umorzeniem jej części. Dla osiedli MSM „Energetyka” to 
propozycja warta przeanalizowania, gdyż warunki finansowe mogą się 
okazać korzystniejsze niż pożyczka z Centralnego Funduszu Remon- 
towego. Kluczowe w rządowym programie może się okazać umorzenie 
10 proc. pożyczki.
   Program „Słoneczne dachy dla spółdzielni i wspólnot mieszkanio- 
wych” ma na razie ruszyć w Wielkopolsce jako pilotaż na który przezna- 
czono 100 mln zł. Docelowo środki dostępne będą dla spółdzielni            
i wspólnot na terenie całego kraju. Pożyczki mają finansować instala- 
cje fotowoltaiczne o mocy do 50 kW, ponieważ to jest limit mocy dla 
mikroinstalacji. Program nie przewiduje limitu kwoty pożyczki i będzie 
można sfinansować do 100 proc. kosztów kwalifikowanych inwestycji.
    Pomoc będzie wypłacana w formie preferencyjnych pożyczek o opro- 
centowaniu 2 proc. Spłata pożyczki ma być rozłożona na taki okres, 
aby raty równały się oszczędnościom na zakupie energii elektrycznej 
uzyskiwanym dzięki instalacji PV. W efekcie z punktu widzenia miesz- 
kańców ceny za prąd w częściach wspólnych budynków w ciągu spłaty 
kredytu pozostaną takie same, a oszczędności będą pokrywać raty. Po 
spłacie pożyczki opłaty za prąd w częściach wspólnych budynków 
będą dużo niższe. 
   - Okres funkcjonowania instalacji fotowoltaicznych to 20-25 lat. Są 
sprzedawcy na polskim rynku, którzy dają gwarancję, że po 20 latach 
korzystania z takiej instalacji ona będzie zachowywać 80 proc. swojej 
efektywności. Czyli taka spółdzielnia czy wspólnota mieszkaniowa, 
jeżeli zdecyduje się na taką pożyczkę, będzie mogła –  po jej spłaceniu 

– mieć praktycznie za darmo energię elektryczną na części wspólne 
budynku jeszcze przez kilkanaście lat. Kiedy przeliczyliśmy to na osz- 
czędności dla konkretnego gospodarstwa domowego wychodzi na to, 
że mieszkańcy zaoszczędzą na prądzie około 300 zł rocznie - powie- 
dział podczas prezentacji programu Piotr Woźny, prezes NFOŚiGW. 
    Program zasadniczo adresowany będzie więc do spółdzielni, które 
muszą pożyczać pieniądze na tego typu inwestycje. W przypadku 
„Energetyki” osiedla mają możliwość skorzystania z pożyczki z Central- 
nego Funduszu Remontowego. Pożyczane w ten sposób środki opro- 
centowane są wyłącznie o wskaźnik inflacji. Jak informuje Danuta Pisar- 
czyk, główna księgowa MSM „Energetyka”, w latach 2015-2017 pożycz- 
ki z CFR były… darmowe.  - Oprocentowanie w tym okresie wynosiło         
0 proc. W 2018 r. było to około 1 proc., czekamy na oficjalne dane GUS 
o wskaźniku inflacji w zeszłym roku. Natomiast wszystko wskazuje, że 
w najbliższych latach trzeba się liczyć z inflacją rzędu 3 proc., zatem 
posiłkowanie środkami z CFR nie będzie już tak atrakcyjne - mówi Da- 
nuta Pisarczyk. Zauważa jednak, że kredyt zewnętrzny wiąże się z więk- 
szą liczbą   formalności, na całokształt kosztów wpływają też inne 
opłaty, które mogą się z nim wiązać. Nie mniej fakt, że po spłacie po- 
życzki NFOŚiGW umorzy 10 proc. jej wartości w połączeniu z oprocen- 
towaniem poniżej inflacji może być atrakcyjny. 
   W pilotażowym projekcie na poznańskich Winogradach NFOŚiGW 
wspólnie z partnerami oszacował koszt inwestycji w instalacje foto- 
woltaiczną o mocy 40 kW na 16-piętrowym bloku na 165,5 tys.  zł. Przy 
finansowaniu pożyczką w ramach rządowego programu, całość za- 
mknie się w kwocie 168,8 tys. zł, z czego 10 proc., czyli 16 880 zł Fun- 
dusz umorzyłby. 
   Warto też zauważyć, że analizy opłacalności paneli słonecznych wy- 
konane przez NFOŚiGW na potrzeby pilotażu są zbieżne z wykonany- 
mi w zeszłym roku przez MSM „Energetyka” (pisaliśmy o tym w nume-  
rze 6/2019: „Zielone światło dla zielonej energii”). Badaniu poddano 13 
bloków w poznańskiej spółdzielni PSM „Winogrady”. 16-piętrowe bloki 
(podobne do budynków na Stegnach, Sadybie czy Sielcach) okazały się 
idealne do zamontowania instalację o mocy 40-50 kW. W ocenie 
NFOŚiGW instalacja zwracałaby się w ciągu 7,5-8 lat w formie oszczęd- 
ności na energii elektrycznej.

NFOŚIGW RUSZA Z PILOTAŻOWYM PROGRAMEM 
WSPARCIA DLA SPÓŁDZIELNI MIESZKANIOWYCH

FOTOWOLTAIKA: 
POŻYCZKI ZAMIAST 
DOTACJI

DORADCA DS. 
NIERUCHOMOŚCI 
POMOŻE W SPRZEDAŻY, 

WYNAJMIE,
OCENIE STANU

MIESZKANIA, WYCENIE 
RZECZOZNAWCY.

TANIO, SOLIDNIE, 
UCZCIWIE 

FIRMA:

 880 220 389

M.I.

    Na zakres remontów realizowanych na osiedlach od kilku lat negatywnie wpływa ogólna sytuacja 
na rynku budowlanym w Polsce. Duży niedobór pracowników w tej branży wywindował ceny usług         
i negatywnie wpłynął na konkurencję, czego dobrym dowodem są organizowane przez spółdzielnię 
przetargi. Spotykają się one z niskim - lub nawet z brakiem  - zainteresowania wśród potencjalnych 
wykonawców. W zeszłym roku w biurze Zarządu zorganizowano 23 postępowania przetargowe 

dotyczące prac remontowych. Na dwa przetargi nie wpłynęła żadna oferta, na pozostałe przypadło średnio 1,6 oferty. W rezultacie sukcesem, 
czyli wyborem wykonawcy, zakończyło się raptem sześć postępowań, unieważniono aż 17, z tego pięć z powodu zbyt wysokich ofert 
cenowych. Zarząd spółdzielni ocenia, że problem ten może się pogłębić: zarówno jeśli chodzi o możliwości wyboru wykonawców, jak i dalszy 
wzrost cen prac. Może to odbić się na planach remontów zaplanowanych na  bieżący rok. 

FIRMY BUDOWLANE 
DYKTUJĄ CENY

 SZUKASZ LOKALU   
       NA DZIAŁALNOŚĆ  
 GOSPODARCZĄ?

Sprawdź bieżącą ofertę 
MSM „Energetyka”. 

Dostępne lokale  na osiedlach:

 Bernardyńska     |  22 841 90 37
             Sadyba     |  22 642 98 42
               Sielce      |  22 841 38 86
     Stegny Płn.      |  22 842 02 29 

www.msmenergetyka.pl

Ogłoszenie własne Reklama
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   „Za chwilę atrakcyjny konkurs w kategorii oldbojów. Jeszcze raz przy- 
pominam listę startową. Wojciech Fortuna, mistrz olimpijski z Sapporo 
z roku 1972, Wisła - Gwardia Zakopane”, dobiega z megafonów zapo- 
wiedź rozpoczynających się na Mokotowie zawodów o Puchar Zwycię- 
stwa. Głos spikera unosi się nad warszawską skarpą, gdzie przy ul. Czer- 
niowieckiej, przez ponad pół wieku, stała skocznia narciarska. Wojciech 
Fortuna skacze jako pierwszy. Ubrany w granatowy kombinezon i biało- 
czerwony kask, z numerem startowym 121 szybuje niemal po sam 
punkt konstrukcyjny obiektu, który wyznaczono na 38 metrze. „Oklaski 
dla Wojciecha Fortuny. Mistrz olimpijski z Sapporo na naszej skoczni 
skoczył 37,5 m” - relacjonuje komentator. 
   Skok Fortuny z zawodów, które rozegrały się  oglądamy w archiwalnym 
dokumencie TVP zamieszczonym w serwisie YouTube. Opisywane zawo- 
dy na warszawskiej skoczni rozegrały się wiosną 1982 r. Podobnych 
konkursów było tu znacznie więcej, choć obiekt miał służyć przede 
wszystkim celom treningowym. Jednak imprezy sportowe, które odby  
wały się na skoczni, nigdy nie budziły specjalnego zainteresowania. 
Rozgrywano tu cykliczne zawody o Mistrzostwo Warszawy, odbywał się 
Turniej Trzech Skoczni organizowany wspólnie z Pragą i Budapesztem. 
Były zawody z okazji Święta Lata, czy 22 lipca, a w miesiącach letnich 
treningi ścisłej czołówki polskich skoczków narciarskich na czele ze 
wspomnianym mistrzem olimpijskim, Stanisławem Pawlusiakiem - wice- 
mistrzem świata z Zakopanego z 1962 r., czy Apoloniuszem Tajnerem. 
Najdłuższy skok należy do Janusza Dudy (48 m) i uznawany jest za nie- 
oficjalny rekord skoczni. Ten oficjalny przypisywany jest olimpijczykowi 
Antoniemu Łaciakowi, który na „warszawskiej krokwi” poszybował na 
odległość 40,5 m. Do historii skoczni przeszedł jednak skok oddany nie 
przez sportowca, a aktora. W filmie „Bariera” (reż. Jerzy Skolimowski, 
1966) oglądamy scenę, w której Jan Nowicki zjeżdża z warszawskiej 
skoczni na walizce. 
   Jednak mimo wszystkich imponujących wyników, sportowych rywali- 
zacji, treningów, przez większość czasu skocznia była niewykorzysty- 
wana. „Już we wczesnych latach sześćdziesiątych na łamach Stolicy 
kpiono, że „podobno odbywają się tu czasem zawody”. Trudno dziś 
ustalić przyczynę tego stanu rzeczy = pisał o skoczni Paweł Giergoń na 
portalu sztuka.net. Na pewno jednym z powodów przesądzających            
o zgubnym losie skoczni, jako czynnego obiektu sportowego, były jego 
parametry. Według klasyfikacji wielkości tego typu obiektów, skocznia 
należała do małych, a punkt konstrukcyjny usytuowany zaledwie na 38.  
metrze pozwalał na oddawanie jedynie bardzo krótkich skoków. Z cza- 
sem zmieniały się standardy, sport się rozwijał, w Polsce budowano no- 
we, większe skocznie. Mokotowski obiekt powoli odchodził do lamusa, 
stając się bezużyteczny dla idących z postępem skoczków. 
    Poważnym utrudnieniem w organizowaniu imprez sportowych okazał 
się być także najważniejszy element wyposażenia obiektu - specjalnie 
sprowadzony w latach 70-tych z NRD igelit. Tworzywo pozwalające ska- 
kać latem, zimą okazało się dla skoczni poważną zmorą. Padający śnieg 
nie był w stanie utrzymać się na sztucznej nawierzchni. Zsuwał się po 
niej zmieniając mokotowską skocznię w martwy obiekt na długie tygod- 
nie. Nie przewidzieli tego konstruktorzy, dlatego skoki mogły odbywać 
się tylko w porze letniej. Do tego dochodziły trudności z finansowaniem 
zawodów i brak zainteresowania ze strony zapraszanych do Warszawy 
klubów narciarskich. Spowodowało to, że skocznia była coraz rzadziej 
wykorzystywana. Ostatnie zawody z udziałem tylko ośmiu zawodników 
rozegrano w 1989 r. 
  Jeszcze na początku lat 90-tych pojawiły się pomysły reaktywacji 
obiektu, ale na skutek zadomowienia pod wieżą giełdy narciarskiej, pla- 
nów wskrzeszenia skoczni nie zrealizowano. „Nikomu nie opłacało się 
inwestować w obiekt, pod którym w międzyczasie wyrosło targowisko 
ze sprzętem narciarskim, środkowa część rozbiegu została zdemonto- 
wana, igelit zdjęto, a pod skocznią rozprzestrzenił się skatepark. Tylko 

że nawet i tego już teraz nie ma”, informował w 2017 roku portal 
iMokotów.pl. W grudniu 2010 r. na wniosek powiatowego inspektora 
nadzoru budowlanego, za zgodą konserwatora zabytków, powalono 
na ziemię potężną żeliwną konstrukcję. Mokotowska skocznia, 
która na długie lata agresywnie wcisnęła się w krajobraz skarpy 
warszawskiej, na zawsze zniknęła z panoramy  Warszawy. 
    Pomysł budowy skoczni często nazywanej „Skarpą” narodził się       
w związku z organizowanym w Warszawie V Światowym Festiwalem 
Młodzieży i Studentów o Pokój i Przyjaźń w 1955 r. Podobnie jak 
świeżo oddany do użytku Pałac Kultury im. Józefa Stalina, czy Stadion 
Dziesięciolecia, również supernowoczesna skocznia narciarska mia- 
ła stać się atrakcją nadchodzącego festiwalu. Problem w tym, że 
elementy konstrukcyjne dotarły na plac budowy zaledwie kilka dni 
przed ceremonią jego otwarcia, w związku z czym wybudowanie 
obiektu w tak krótkim czasie było zwyczajnie niemożliwe. Obiekt 
oddano do użytku... cztery lata później. W dwudniowym konkursie 
na inaugurację wystąpiła czołówka polskich skoczków. 
    Mokotowska „Skarpa”, była pierwszą nowoczesną skocznią igelito- 
wą w Polsce, i pierwszą na świecie wykonaną z elementów prefabry- 
kowanych. Wieżę startową zbudowano z powtarzalnych żelbetowych 
modułów, które ustawione niczym klocki, jeden na drugim, razem 
tworzyły 34-metrową konstrukcję, zwieńczoną trzema platformami 
startowymi. Wieża, o czym pisał Paweł Giergoń, była prototypem pre- 
fabrykowanego budynku w konstrukcji szkieletowej o maksymalnie 
dziesięciu kondygnacjach, a doświadczenia przy jej wznoszeniu 
miały być wykorzystane w masowym budownictwie mieszkanio- 
wym. Dominanta skoczni idealnie wpisywała się w kontekst miejsca, 
podobnie zresztą jak pozostałe jej elementy. Strzeliste topole domy- 
kające kompozycję miały za zadanie chronić skoczków przed nagły- 
mi podmuchami wiatru. Uzyskanie efektu symbiozy skoczni z oto- 
czeniem było jednym z ważniejszych założeń myśli, która przyświe- 
cała projektantom. Skocznia w swej formie i przekazie architekto- 
nicznym, miała tworzyć spójną całość z pobliską zabudową miesz- 
kalną i krajobrazem otoczenia. Cel ten udało się osiągnąć znako- 
micie.

KORZENIE MOKOTOWA: SKOCZNIA NARCIARSKA

TU SKAKAŁ 
WOJCIECH FORTUNA

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie

Mokotowska „Skarpa” jeszcze w przyzwoitej kondycji.
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Posprzątaj po mnie
 
    „Leniwe babsko, nie chce się jej zmiatać liści, to wystąpiła o ścięcie 
drzewa” - napisała mieszkanka Stegien Południe na Facebook’u na 
stronie dotyczącej mojego osiedla. To nie jest oficjalny profil 
administracji Stegny Południe, ani MSM „Energetyka”. Prowadzą          
go sami mieszkańcy. 
   Ordynarny, złośliwy komentarz dotyczył dozorczyni jednego                 
z wysokich bloków. Rośnie przy nim stara topola. Każdy silniejszy 
wiatr łamie kruche konary, które spadają nie tylko na trawnik, ale              
i biegnącą w pobliżu alejkę. Decyzję o ścięciu drzewa z powodu 
spróchniałego w środku pnia podjęła Olga Gontarek specjalistka do 
spraw zieleni, fachowiec dużej klasy, co legitymuje nie tylko jej 
uczelniany dyplom, ale przede wszystkim przeistaczanie się 
naszego osiedla w piękny park. Bujna, różnorodna zieleń, to nie 
tylko cud natury, ale efekt bardzo starannej pielęgnacji, użyźniania 
naturalnymi sposobami ziemi, rozumnego, z uwzględnieniem 
zmiany klimatu sadzenia odpowiednich gatunków drzew i krzewów.
    Przekonanie autorki wpisu w internecie, że decyzja o ścięciu 
drzewa to widzimisię dozorczyni świadczy o zupełnym braku 
orientacji w tej tematyce. Na usunięcie każdego drzewa potrzebna 
jest poza wnioskiem środowiskowego specjalisty decyzja odpowied- 
nich władz samorządowych - zgodę wyrazić musi Wydział Ochrony 
Środowiska dla Dzielnicy Mokotów, a decyzja zapada po wizji 
lokalnej inspektora z urzędu. Opinia gospodarza domu znaczy tyle, 
co zdanie każdego zainteresowanego mieszkańca. (Administracja 
zamieszcza na swojej stronie internetowej informacje o każdym 
zamiarze złożenia wniosku do WOŚ wraz z uzasadnieniem, a miesz- 
kańcy mają 30 dni na zgłoszenie uwag).
    Ale nie chodzi tylko o skierowanie niewybrednego komentarza 
pod niewłaściwy adres. Bardziej mnie bulwersuje, że napisała to 
mieszkanka jeszcze nie zadomowiona w tym bloku, może nawet nie 
wiedziała, że obraża starszą panią, która od 40 lat (tak!) pilnuje 
porządku w tym budynku i jest znana z sumiennego wykonywania 
swych obowiązków. Starzy sąsiedzi mogliby długo wyliczać 
przykłady życzliwości i bezinteresownej pomocy ich dozorczyni.
Dzięki interwencji córki spostponowanej, wpis na Facebooku 
zniknął, a także towarzyszące mu komentarze. One również były 
bezpodstawne, na zasadzie baraniego pędu utrzymane w konwencji: 
jedna pani drugiej pani. Tylko jedna osoba spośród tych atakujących 

przeprosiła, kiedy dowiedziała się jak naprawdę jest z ową topolą. 
Tylko jedna. 
    Złośliwości komentujących nie dotyczyły konkretnie tej pracownicy, 
tylko w ogóle gospodarzy domu, że trzeba ich gonić do roboty. Bo 
„dostali mieszkanie za darmo i jeszcze się lenią. A my musimy 
kupować lokal za duże pieniądze”.  Jest to głęboko niesprawiedliwe. 
Faktycznie, w PRL dozorcy wraz z obowiązkami dostawali klucze do 
służbowego mieszkania. Był to rodzaj premii do skromnego wów- 
czas uposażenia, a także sposób na przywiązanie dozorcy niczym 
pańszczyźnianego chłopa do miejsca pracy. W praktyce różnie to 
wyglądało, ale w większości „etatowi” czuli się odpowiedzialni za 
porządek i bezpieczne egzystowanie w bloku. Dziś takich pionierów 
jest coraz mniej  (na Stegnach Południe 22 osoby), zastąpili ich 
anonimowi sprzątacze z firm. Zmieniają się jak  w  kalejdoskopie                      
i nie widzą potrzeby spoufalania się z lokatorami.
    Zastanawiam się, skąd tyle pogardy u młodszych mieszkańców 
(bo jak przypuszczam tylko tacy podniecają się, widząc swój wpis na 
Facebooku) do ludzi, którzy uprzątają im śmiecie spod nóg. Autorka 
ordynarnego komentarza o „leniwym babsku” jest w wieku, kiedy 
wychowuje się własne dzieci, jaki więc daje im przykład, obrażając 
bez powodu starszą kobietę. 
    Nie pisałabym o tym, gdyby to, co się zdarzyło, miało cechy ewene- 
mentu. Ale tak nie jest. W dobrze znanym mi bloku energiczna 
gospodyni domu, co rano użera się z kilkoma lokatorami, którzy 
wystawiają na korytarz wory ze śmieciami, albo tzw. gabaryty po 
remontach. Czy tak postępują osoby niedołężne, stare, którym  zimą 
trudno wyjść na zewnątrz? Skądże! Są w sile wieku, mobilne,                         
z poczuciem estetyki bardzo dbają o wygląd swoich mieszkań. 
Kiedy rano wychodzą z windy spiesząc się do pracy, pozostawiają  
za sobą dyskretną smugę dobrych perfum. 
    A ich wór z gnijącymi odpadkami stoi kolejny dzień na korytarzu, 
ze względu na fetor coraz dalej odsuwany od drzwi właściciela. 
Może ktoś, kto sprząta nie wytrzyma i zniesie zawalidrogę do altany 
śmieciowej… 

Właśnie ukazała się najnowsza książka Heleny Kowalik         
- „Słynne procesy II Rzeczpospolitej”. Dla Czytelników 
felietonów mamy dwa egzemplarze książki ufundowane 
przez Wydawnictwo Muza i M6. Książki rozlosujemy 
wśród osób, które do 10 kwietnia prześlą SMS pod nr  
737 38 98 98 w treści podając imię, nazwisko i ulicę.

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
14 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

   Spółka Tramwaje Warszawskie wybrała wyko- 
nawcę odnogi linii tramwajowej do Wilanowa, 
która ma powstać wzdłuż ul. Gagarina. Najko- 
rzystniejszą ofertę na budowę linii tramwajo- 
wej wraz z podziemnym kolektorem na desz- 
czówkę złożyło konsorcjum Inżynierii Rze- 
szów i hiszpańskiej firmy Balzola. Inwestycja 
jest warta 190 mln zł. Zgodnie z warunkami 
umowy, tramwajem na Sielce będzie można 
dojechać w 2023 roku. 
   Wykonawca ma dwa lata i dziesięć miesięcy 
na zaprojektowanie i wybudowanie torów 
tramwajowych od ul.  Sułkowickiej do skrzy- 
żowania ul. Gagarina z ul. Czerniakowską. 
Powstanie dwutorowa trasa tramwajowa, któ- 
rej długość to ponad 1 km. Wybudowane zo- 

staną również przystanki, a przy skrzyżowa- 
niu z ul. Czerniakowską powstanie „terminal” 
umożliwiający zawracanie tramwajów dwu- 
kierunkowych. Nowe torowisko zostanie ob- 
siane trawą. Przebudowany zostanie również 
układ drogowy. W przyszłości trasa ta może 
zostać wydłużona dalej na wschód - poprzez 
al. Polski Walczącej na której środku pozosta- 
wiono rezerwę pod tramwaj służącą obecnie 
jako buspas.
  Zakres prac - i poziom uciążliwości z tym 
związanych dla mieszkańców i kierowców - 
przekraczać będzie budowę torów tramwajo- 
wych. Niejako przy okazji MPWiK będzie pro- 
wadziło pod torami budowę kolektora ścieko- 
wego o średnicy aż 2,8 m, który umożliwi od- 

ciążenie istniejącego kanału Mokotowskiego. 
Ma to przyczynić się do zwiększenia bezpie- 
czeństwa systemu kanalizacji w czasie m.in. 
intensywnych opadów atmosferycznych. 
   Wcześniej, pod koniec 2019 roku Tramwaje 
Warszawskie wybrały projektanta dwunastu 
kilometrów linii tramwajowej z Pola Mokotow- 
skiego do Wilanowa. Za 7,7 mln zł projekt wy- 
kona krakowska firma Progreg. Wykonawca 
dokumentacji projektowej ma około 15 mie- 
sięcy na opracowanie kompletnych projektów 
budowlanych. Realizację umowy na roboty bu- 
dowlane zaplanowano na lata 2021-2023.
   „Energetyka” interweniowała u inwestora w 
sprawie możliwości zmiany projektu linii na 
ulicy św. Bonifacego, tak by uwzględniono 
skrzyżowanie z sygnalizacją i przejściami dla 
pieszych na wysokości wyjazdu z ulic Sycylij- 
skiej i Sycylijskiej, które od lat pozostaje pro- 
blemem dla mieszkańców Stegien.

TRAMWAJEM NA SIELCE W 2023 ROKU?
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   Martwe drewno to źródło energii i materii. 
Dzięki martwemu drewnu dochodzi do krąże- 
nia pierwiastków. W martwym drewnie żyją 
różne gatunki organizmów, a z dziupli korzy- 
stają ptaki. Niepozostawianie martwego drew- 
na znacząco zubaża otoczenie. Martwe drew- 
no gwarantuje ekosystemowi prawidłowe fun- 
kcjonowanie i właściwą różnorodność biolo- 
giczną.
  Do niedawna obecność martwego drewna 
była uważana za czynnik niepożądany, a drze- 
wa chore, zamierające i martwe były systema- 
tycznie usuwane. Pojmowana w ten sposób 
troska o stan sanitarny doprowadziła do 
znacznego wyjałowienia terenów zielonych 
poprzez zanik wielu gatunków uzależnionych 
od obecności martwego drewna.
   Dlatego warto jest pozostawiać na naszych 
osiedlach części pieńków, korzeni czy gałęzi 
po ściętych drzewach. Rozkładające się drew- 
no to substancje odżywcze zasilające natural- 
ny obieg i wracające do gleby, a także schro- 
nienie dla owadów i ptaków. Natomiast 
spróchniałe pnie spowalniają odpływ wody 
(zbutwiałe drewno może wchłonąć sześcio- 
krotnie większą masę wody niż jego własna 
masa). Ma to ogromny wpływ na utrzymanie 
wilgotności w okresach suszy i spowalnia 
spływ wody opadowej. Leżące martwe drew- 
no odgrywa ważną rolę w zatrzymywaniu 
spływających wód powierzchniowych. Ma to 
szczególne znaczenie podczas wiosennych 
roztopów.  W ekosystemach martwe drewno 
zatrzymuje materię organiczną i nieorganicz- 
ną, tworzy miejsca żerowania dla  bezkręgow-

ców, służy jako środowisko życia.
   Martwe drewno dla wielu roślin i zwierząt 
jest środowiskiem życia. Najliczniejsze wśród 
nich są ptaki i owady.  W przypadku kręgow- 
ców pełni ono co najmniej jedną z trzech funk- 
cji: miejsca rozrodu, bazy żerowej i schronie- 
nia. Dziuple wykuwane w martwym drewnie 
są wykorzystywane przez  szpaki, sikory, dud- 
ki, muchołówki i pełzacze. W martwym drew- 
nie rozwija się wiele owadów.
   Wiewiórka pospolita buduje gniazda w dziup- 
lach zamierających drzew. W okresie jesien- 
nym gromadzą zapasy na zimę, które składa- 

ją w dziuplach. Wtedy dziuple zamierających 
drzew stają się swojego rodzaju magazynami 
z zapasami pokarmu (nasiona drzew). Dziup- 
le są zarówno magazynem jak i miejscem 
ukrycia i rozrodu oraz zimowania. Dziuple        
w martwym drewnie są również kryjówką dla 
większości nietoperzy m.in. borowiaczków, 
nocków czy też gacka rudego. Aż 11 z 13 ga- 
tunków nietoperzy w Puszczy Białowieskiej 
wykorzystuje dziuple jako kryjówki letnie. Do 
martwego drewna podsypmy liście i mamy go- 
towe zimowisko dla jeży.

    Tradycyjnie już w okresie ferii zimowych Ośrodek Edukacji Kultu- 
ralnej „Sadyba” zorganizował atrakcyjny wypoczynek dla dzieci                    
w wieku od 6 do 12 lat w ramach akcji „Zima w Mieście 2020 r.” Akcja 
zaczęła się 10 lutego i miała na celu zapewnienie dzieciom pozosta- 
jącym w mieście w czasie ferii opieki połączonej z ofertą pożyteczne- 
go i atrakcyjnego spędzania czasu wolnego.
   Tegoroczne ferie dla dzieci z naszej spółdzielni minęły w sposób 
interesujący i pełen atrakcji. Uczestnicy spędzali wolny czas                        

w zorganizowany sposób. Pod fachową opieką wychowawców brali 
udział w zajęciach plastycznych, tanecznych, grach  i zabawach 
integracyjnych oraz zajęciach na basenie.
     Rozpoczęliśmy od zajęć integracyjnych, które poprowadziła Iwona 
Prugar-Fiedorowicz, natomiast drugi dzień od ciekawej prelekcji pt. „Jak 
powstało metro”, którą przygotował dla dzieci Tadeusz Podymniak. 
Następnie w ramach rekreacji ruchowej grupa udała się na basen. 
Podczas dwóch wycieczek do Domu Spotkań z Historią dzieci wzięły 
udział w warsztatach „Gry i zabawy PRL” oraz „Dobranocki rodziców                 
i dziadków”. 
    Ciekawą atrakcją było wyjście do Manufaktury Cukierków, zobaczyliśmy 
jak wytwarzane są łakocie oraz mogliśmy spróbować ciepłych karmel- 
ków. Każdy dostał do domu lizaka i pyszne karmelki. Niezapomnianym 
przeżyciem było spotkanie z kulturą Indian Prerii Ameryki Północnej, 
podzielone na trzy części: edukacyjną, artystyczną, gry i zabawy 
zręcznościowe. Na zakończenie Wódz Szary Wilk zaprosił wszystkich do 
wspólnego tańca. W kolejnych dniach akcji dzieci zwiedziły Muzeum nad 
Wisłą gdzie uczestniczyły w lekcji muzealnej,  brały również udział                   
w warsztatach budowania z klocków Lego pt.: „Warszawskie legendy             
– legenda o warszawskiej syrence”. Dzieci najpierw wysłuchały legend,      
a następnie sięgnęły do własnej wyobraźni, żeby przenieść usłyszane 
historie w zbudowany z klocków świat 3D.
      Zwieńczeniem ferii zimowych w OEK „Sadyba” było wyjście na seans 
filmowy do kina Cinema City oraz uroczyste rozdanie dyplomów i upo- 
minków. Wszystkim uczestnikom ferii dopisywał dobry humor. Czas 
spędzony wspólnie z rówieśnikami pozostanie na długo w pamięci dzieci.

Małgorzata Sarzyńska, OEK „Sadyba”

Ferie z OEK „Sadyba”

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński
Nasze Podwórko

MARTWE DREWNO TEŻ MOŻE BYĆ POTRZEBNE
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  Sprzedam mieszkanie 2 pok.,       
38 m2, widna kuchnia, parter, w głębi 
osiedla ul. Bonifacego, do remontu, 
tel. 530 049 270.

  Sprzedam kawalerkę 27 m2, ul. 
Bonifacego, lub zamienię na 3-poko- 
jowe w tej dzielnicy w rozliczeniu. 
Pośrednictwo wykluczone. Tel. 504 
308 774.

  Trzy pokoje, 52 m2 - zamienię na 
2 pokoje, lub sprzedam. Tel. 605 95 
44 10.

  Kupię mieszkanie 2-pokojowe       
w budynku z winda, może być do 
remontu. Stegny, Sadyba, tel. 600 
377 241.

  Kupię mieszkanie 2-3 pokoje 
bezpośrednio. Proszę śmiało 
dzwonić: 796 523 945.

  Kupię mieszkanie 1- lub 2- 
pokojowe, może być do remontu. 
Tel. 518 712 006.

  Sprzedam działkę Augustówka II, 
300 mkw. Tel. 504 271 554.

  Kupię kawalerkę na parterze             
w budynku czteropiętrowym lub na 
dowolnym poziomie w budynku               
z windą. Tel. 507 924 046.

  Do wynajęcia miejsce postojowe 
w garażu podziemnym w budynku 
 ul. Zwierzyniecka 6. Tel. 780 522 
221.

  Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi cały proces, 
sprawdzi wiarygodność, znajdzie 
kupca/najemcę. Tel. 606 75 88 01.

  Aranżacja wnętrz dostosowana 
do potrzeb. Kompleksowe projekty 
mieszkań, biur itp. Porady w doborze 
materiałów i kolorystyki. Tel. 603 
670 298.

  Mgr sztuki inż. architekt wnętrz   
z dużym doświadczeniem również  
za granicą. Kompleksowe projekty 
mieszkań i domów z nadzorem. 
Profesjonalne porady i konsultacje, 
sawa.interiors@gmail.com, tel. 506 
450 232.

  REMONTY, ZŁOTA RĄCZKA, 
elektryk, hydraulik, glazura, Szybko, 
dobrze, solidnie. Tel. 600 042 965. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 

bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.
  ZŁOTA RĄCZKA drobne usługi               

i pomoc sąsiedzka, naprawy, 
wymiany, montaże, hydraulika, 
elektryka, ślusarskie, stolarskie. 
Zadzwoń, zapytaj, na pewno 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

   A-Z REMONT. Malowanie, gładź  
gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka, cyklinowanie. 
Osobiście. Tel 793 97 44 81. 

  Usługi hydrauliczne, pełny 
zakres, uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

  OKIEN NAPRAWA, SERWIS, 
doszczelnianie, naprawa, regulacja, 
wymiana uszkodzonych części. 
Serwis pogwarancyjny - każdy typ             
i rodzaj okien. Tel. 502 431 461.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje z matematyki i 
angielskiego dla młodzieży. Tel. 790 
577 227. Dojeżdżam. Absolwent 
Politechniki Warszawskiej.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Call Tim on 517 457 625.

  Matematyka, korepetycje, 
egzaminy i konkursy. Dojazd do 
ucznia. Tel. 518 712 006.

  Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - korepetycje dla uczniów 
i studentów. Nr tel. 603 229 866 lub 
22 119 67 56.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

 FORTEPIAN, mgr sztuki, absol- 
wentka Akademii Muzycznej w 
Warszawie z dużym doświadcze- 
niem. Dzieci, młodzież i dorośli. 
Zapraszam na ciekawe lekcje. Tel. 
699 99 09 49.

  Podolog. Pedicure leczniczy                
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, odcis- 
ków, modzeli, nagniotków, popęka- 
ne pięty, wrastające paznokcie. 
Zapraszam, tel. 574 650 202.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii         
i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, probl. wy- 
chowawczych Sadyba 608 222 000.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

  PRUDENTIAL. Ubezpieczenie na 
życie. Różne pakiety, m.in. „Start            
w życie” dla dzieci, „Emerytura bez 
obaw” czy  „Pewny Kapitał” oraz 13 
umów dodatkowych. Tel. 607 234 
158.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Biuro rachunkowe, wszystkie 
formy księgowości, duże doświad- 
czenie, promocje 50% na pierwsze 
pół roku. Bernardyńska 3 lok. 74, tel. 
512 212 155, 697 00 67 67.

   WCZASY DLA SENIORA: Krynica 
Morska od 799 zł za 7 noclegów, 
Stegna od 699 zł za 7 noclegów, 
Wycieczki po Polsce od 115 zł. 
Kontakt:  22 834 95 29.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane                           
i dywany. Sumiennie i dokładnie. 
Bardzo dobre ceny.  Tel. 503 667 
130.

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
luzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  USŁUGI PPOŻ./BHP. Serwis, 
wykonawstwo instalacji ppoż., 
szkolenia BHP, PPOŻ., PP. Legalizacja 
gaśnic samochodowych dla 

mieszkańców spółdzielni za 5 zł. 
FIRE COMPANY, 798 528 528. 

  Firma transportowa, 
przeprowadzki, przewóz sprzętów 
AGD, RTV oraz mebli, transport 
motocykli, quadów, stała 
współpraca. Tel. 784 030 846.

 Parking strzeżony 24 h. 
Czarnomorska 17. Stegny. Wolne 
miejsca parkingowe. Tel. 512 411 
343. Zapraszamy.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Nowoczesne, profesjonalne                   
i łatwe w obsłudze strony 
internetowe od 790 zł. Tworzymy 
proste w edycji strony dla osób nie 
znających się na programowaniu. 
CREA-WEB. Tel. 513 545 175

  Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - Informatyk - internet, 
zabezpieczenie komputera i inne 
506 077 327.

  Doświadczony tłumacz wykona 
tłumaczenia z języka polskiego na 
rosyjski i odwrotnie, zwykłe, 
przysięgłe tel. 502 696 091.

  Kupię stare meble: stoły, krzesła, 
fotele, witryny, biurka. 534 789 195.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

   Kupię stare męskie zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane - 
takich firm, jak: Atlantic, Glashutte, 
Omega, Doxa, Mido, Poljot i inne 
marki. Stan wizualny obojętny, mogą 
być uszkodzone. Tel. 662 050 095.

  KUPIĘ / PRZYJMĘ części do dużego 
Fiata 125p, tel. 606 754 954.

  Części do fiata 126p, tel. 698 994 
886.

  Wyprowadzę psy w weekendy. 
Stawka 10 zł za godzinę. Tel. 516 
966 158.

  Oddam urządzenie do kąpieli 
perełkowej. Tel. 608 534 208.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98. Ogłoszenia do następnego 
wydania  przyjmowane są  do 10 kwietnia.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

REKLAMA W M6 JUŻ ZA 100 ZŁ! 
ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ 
NA DOLNYM MOKOTOWIE. 

m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34
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    Grupa mieszkańców Nasze Podwórko wspólnie z admi- 
nistracją i Radą Osiedla Stegny Południe oraz Lasami 
Miejskimi Warszawa serdecznie zapraszają mieszkańców 

na zajęcia z budowy budek lęgowych dla ptaków.  Zajęcia odbędą się w sobo- 
tę  7 marca o godzinie 13:00 pomiędzy zbiornikiem retencyjnym a górką 
przy ul. Sardyńskiej 4. Zbudowane własnoręcznie budki lęgowe będzie 
można powiesić w wybranym przez siebie miejscu. Na uczestników czekać 
będzie również kiełbaska z ogniska oraz herbata zimowa.
   Natomiast wspólnie z administracją osiedla Stegny Północ organizowany 
jest pchli targ. Imprezę zaplanowano na niedzielę 29 marca w ciągu pieszym 
pomiędzy ulicą Warneńską i Złotych Piasków obok Integracyjnego Placu 
Zabaw.  Początek o godzinie 10:00. W programie przewidziano również 
kiełbaski z grilla dla mieszkańców.

BUDŻET OBYWATELSKI. 
SPRAWDZAJĄ PROJEKTY

Spółdzielnia na wesoło :)
ZIMIE JUŻ DZIĘKUJEMY, CZYLI KUP PAN PŁUG
   Jak nieoficjalnie dowiedziała się redakcja M6, w spółdzielni trwają przygotowania 
do wielkiej wyprzedaży garażowej. Osiedla solidarnie zamierzają pozbyć się 
sprzętu używanego do tej pory zimą. Pod młotek mają więc trafić łopaty do odśnie- 
żania, solarki, wszelkie pługi, pojemniki na piasek, a rarytasem będą ciągniki 
używane do odśnieżania osiedlowych ulic.
    - Widzieliśmy, że oddolna inicjatywa wyprzedaży na osiedlach spotkała się z du- 
żym zainteresowaniem mieszkańców. Liczymy, że i nam się uda - mówi anonimo- 
wo osoba z biura Zarządu znająca szczegóły planowanej akcji. 
    Do pomysłu spółdzielnia podchodzi z pełnym profesjonalizmem i zachowaniem 
zasad ISO, BHP, RODO, p.poż, ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych i innych. 
Nie może więc dziwić, że powstał specjalny sztab zajmujący się szukaniem poten- 
cjalnych nabywców, bo jak donoszą media, śniegu nie ma nie tylko na osiedlach 
„Energetyki”, ale w całej Warszawie.
    - Po dogłębnych analizach doszliśmy do wniosku, że opchnąć cały ten sprzęt             
w stolicy może być trudno. Dlatego wysyłamy specjalnych emisariuszy szukających 
nabywców w Polsce. Jeden przeczesuje okolice Suwałk, wiadomo, biegun zimna            
- podobno liczą tam na śnieg jeszcze przez 2 - 3 lata, ale szczególne nadzieje 
wiążemy z drugim naszym wysłannikiem, który pojechał w góry. Nie ma tam łatwo, 
bo górale są zainteresowani, ale dutki to oni raczej przyjmują niż dają. Jesteśmy 
jednak dobrej myśli - ujawnia nasz informator. 
Jeśli akcja się powiedzie, za uzyskane środki spółdzielnia zakupi kurtyny wodne, 
które rozstawione na wszystkich osiedlach pomogą przetrwać upalne lato.

Reklama

  Energetyczna Liga Mistrzów 
  czeka na wolnych strzelców
    W marcu wznawia rozgrywki międzyosiedlowa liga w piłkę 
nożną.To już dwunasta edycja Energetycznej Ligi Mistrzów. 
Co prawda kompletowanie drużyn już się zakończyło (bę- 

dzie rekordowa liczba czternastu zespołów!), ale zespoły zgłoszone  do ligi 
wciąż są otwarte na wzmocnienia. Rozgrywki są dostępne dla wszystkich 
mieszkańców, ale minimalny wiek graczy to 25 lat. Spotkania odbywają się 
na boiskach na osiedlu Idzikowskiego oraz na Stegnach Płd. przy ul. Maltań- 
skiej. Kontakt: energetycznaLM@wp.pl, facebook.com/EnergetycznaLM.

    Centrum Aktywności Międzypokoleniowej „Nowolipie” wraz z Urzędem Pracy m.st. Warszawy 
zainaugurowały projekt wsparcia osób starszych wzbogacony o działania związane z pośred- 

nictwem pracy i poradnictwem zawodowym. Senioralne Biuro Karier zostało oficjalnie otwarte przez Prezydenta m.st. Warszawa Rafała 
Trzaskowskiego i ma łączyć osoby na emeryturze z zainteresowanymi pracodawcami. 
    Biuro dysponuje aktualnie około 40 ofertami pracy dla seniorów.  Celem działalności Senioralnego Biura Karier jest aktywizacja zawodowa 
seniorów, stworzenie bazy ofert pracodawców dla osób będących na emeryturze, ale także stworzenie bazy poszukujących pracy. Prowadzone 
są także zajęcia dla poszukujących pracy. Senioralne Biuro Karier mieści się w Centrum Aktywności Międzypokoleniowej „Nowolipie”,                 
ul. Nowolipie 25B (pokój nr 7 na parterze) i otwarte jest w godz. 8.00 - 16.00. Kontakt telefoniczny: 22 636 52 98. 

źr. www.cam.waw.pl/senioralne-biuro-karier

   152 projekty zgłosili mieszkańcy w ramach budżetu obywa- 
telskiego na Mokotowie. Jak zwykle nie zabrakło pomysłów, 
których beneficjentami mogą być mieszkańcy osiedli „Ener- 
getyki”. Choć spodziewać się można, że sporo z nich padnie 
ofiarą nowych zasad rozdysponowywania pieniędzy przez 
samorząd: pomysły muszą być realizowane na terenach bę- 
dących w gestii miasta. 
    Sporo projektów, jak co roku, dotyczy Parku Dygata. Są pro- 
pozycje rewitalizacji terenu, wybiegu dla psów, strefy relak- 
su, czy skateparku. Jest projekt zakładający powstanie aż 98 
miejsc parkingowych na osiedlu Bernardyńska (szacowany 
koszt blisko milion zł), czy pomysł zielonego skweru na 
osiedlu Czerniakowska i podobny projekt dotyczący Stegien 
Północ. Aż milion złotych kosztować miałby dzielnicowy pro- 
jekt zakładający remont ulicy Egejskiej, ale obejmujący też re- 
monty miejsc parkingowych i chodników przy  Czarnomor- 
skiej oraz Bernardyńskiej - to najdroższy projekt zgłoszony 
na całym Mokotowie. Jest też kilka pomysłów dotyczących 
Stegien, jak kino letnie (wybrany w zeszłym roku, będzie reali- 
zowany w wakacje), zajęć dla seniorów i dzieci, jadłodzielni.
   Obecnie trwa ich weryfikacja przez urzędników. Głosowa-  
nie odbędzie się od 15 do 30 czerwca, zaś 16 lipca poznamy 
zwycięskie projekty. W tym roku Mokotów do dyspozycji ma 
największy budżet spośród wszystkich dzielnic - 7,15 mln zł.

Senioralne Biuro Karier

BUDOWANIE BUDEK LĘGOWYCH I PCHLI 
TARG - WIEŚCI Z NASZEGO PODWÓRKA

źr. Nasze Podwórko
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